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SATURS UN  

TĀ VEIDOTĀJI A
pskats Arhitektūra Būvniecība Dizains stabili ienācis kultūras un tehnisko izdevumu 
nišā, piedāvādams ļoti daudzpusīgu, kvalitatīvu un rūpīgi atlasītu informāciju jau  
3 gadu garumā, uzstādot šīs nišas izdevumu kvalitātes latiņu augstāk – atbilstoši 
laikmeta prasībām. Izdevums savu it kā mazo, bet tomēr ļoti nozīmīgo pastāvēšanu 

atzīmē līdz ar 16. numura iznākšanu. No nozares mēs dzirdam atzinīgus vārdus ikvienā 
tikšanās reizē ar arhitektiem, inženieriem, uzņēmumu vadītājiem un arī valsts institūciju 
pārstāvjiem. Laiks politiski un ekonomiski nav bijis viegls, mūsu mazā komanda – Gunita 
Jansone un Agrita Lūse – arī nav vienkārša, bet gan orientēta uz mērķi un augstas latiņas 
noturēšanu jebkurās situācijās. Joprojām kontekstuāli Latvijas mērogā Apskatam ir 
modernākā digitālā versija, turklāt pieejama BEZ maksas, drukas versijas taustei patīkamais 
papīrs ir labākā izvēle arī mākslinieciski augstvērtīga foto materiāla demonstrēšanai. 
Izdevums Apskats pieder ekskluzīvo izdevumu klasei, to bez maksas pagaidām nogādājam 
arhitektūras, būvniecības, dizaina nozares atslēgas uzņēmumiem un speciālistiem. 
Finansējums izdošanai ir tikai un vienīgi privāta rakstura, valstī pieejamais finansējums 
Apskatam pagaidām netiek piešķirts. Izdevums ir pilnībā neatkarīgs, satura vadlīnijas 
orientētas uz nozaru aktualitātēm, un tas ir daudzpusīgs, piepildīts ar izsmeļošu informāciju. 
Spēja ieraudzīt, laba gaume, izpratne par eleganci, dzīvs saturs, prasības pret pašu darba 
kvalitāti un sadarbības partneriem, kuri veido materiālus izdevumam, ir atslēgas pozīcijas. 
Apskatā nav politinformācijas un arī garlaicīgu preses relīžu, vienmēr iedziļināmies 
publicēšanai gatavotajos materiālos no dažādiem aspektiem. Mēs strādājam no sirds, tāpēc 
bez liekas kautrības svētku reizē atļausimies teikt – veidojam elegantāko un saturīgāko 
nozares izdevumu Baltijā, to ir sajutuši arī atbalstītāji, un tāpēc mums ir izdevies turpināt 
šo svētīgo darbu. Uzskatām, ka spēks ir daudzveidībā un vērtību pazīšanā, ar gandarījumu 
vērojam, ka uzņēmumu birojos tiek glabāti visi iznākušie Apskata numuri.
Paldies katram mūsu APSKATA sadarbības partnerim – tekstu autoriem, fotogrāfiem un 
arī tiem, kas dalās ar savu pieredzi un kompetenci intervijās! Paldies mūsu finansiālajiem 
atbalstītājiem – mēs iedvesmojamies no Jūsu spējas veiksmīgi stūrēt uzņēmumus šajos 
sarežģītajos nenoteiktības un pēdējo gadu ievērojamās inflācijas apstākļos! Paldies arī tiem, 
kas saka labus vārdus ikdienā – tie ļoti noder ne tikai svētkos! Bet laiks atkal pacelt labo – 
tāpēc gaidām no Jums pieteikumus forumam−konkursam Sieviete Arhitektūrā Būvniecībā 
Dizainā, kas šovasar notiks jau 7. gadu, un konkursam, kas 2. gadu norit Baltijas mērogā, 
Ilgtspējība Arhitektūrā Būvniecībā Dizainā!
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ANDRIS VĪTOLS
ARHITEKTS

Fasādes faktūru Mārupes mūzikas un 
mākslas skolas jaunajam apjomam 
veido divu atšķirīgu būvmateriālu 
kompozīcija – pirmā stāva līmenī 
eksponējas betons, bet virs tā 
matēts, zeltīts metāls visā fasādes 
augstumā. Elegantā liekumā risinātajā 
šampanieša toņa fasādē ietverti 
simboli, kas raksturīgi mākslām.
2. LPP.

EDMUNDS PETROVS
SELVA BŪVE PROJEKTU VADĪTĀJS

Mārupes mūzikas un mākslas skolas 
būvniecības process notika saskaņā 
ar BIM vidē integrētu 3D modeli, 
kas ļāva daudz vieglāk orientēties 
projektā un nodrošināt atbilstoši 
kvalitatīvu būvniecības procesu. 
Noteikti palīdzēja mezglu detalizācija, 
kas lielā mērā norādīja, kā stiprināmi 
dažādi būvelementi.
2. LPP.

SVENS PERTENS
TREV-2 IZPILDDIREKTORS

Riia−Vaksali tilts un tuneļi Tartu 
ir nemotorizēts satiksmes mezgls, 
kurā ietilpst tilts gājējiem un 
velosipēdistiem un divas pazemes 
ejas. Tā ir daļa no lielāka projekta, kas 
īstenots, lai uzlabotu pārvietošanos 
gājējiem un velosipēdistiem 
starp dažādām pilsētas daļām un 
nodrošinātu drošāku infrastruktūru 
Tartu dzelzceļa stacijas virzienā.
12. LPP.

DAINIS ZEMEŠS
RSU PĀRSTĀVIS

Pasūtītāja ieceres izstrāde aizsākās 
2016. gadā, un tā ietvēra studiju 
un sporta centra izveidi. Vēlāk tika 
precizēta funkcija un izveidotas 
telpas RSU Farmācijas fakultātei, 
trim katedrām un pētnieciskajai 
laboratorijai, kuras mērķis ir cieto 
(p/o) zāļu formu (tabletes,  
kapsulas u.c.) izpēte un izstrāde.
24. LPP.

AGRIS PADĒLIS–LĪNS
ARHITEKTS

Viesnīca Peldu ielā 56 ir villa 
romantiskākajā  Liepājas pilsētas 
rajonā – piejūras parka vasarnīcu 
apbūves zonā, kurā arhitektūra ir 
kā mežģīnes un apkārtne smaržo. 
Projekts atjauno divu vēsturisku ēku 
būvapjomu un to fasāžu plastiku līdz 
vissmalkākajai niansei, funkcionāli 
ēkā izvietojot 12 numuriņus  
pilsētas viesiem. 
34. LPP.

JURIJS KOSTIRKO
ARHITEKTS

Publiski atvērts zāļu pagatavošanas 
process ir jaunākās vēsmas Eiropas 
aptieku attīstībā, kur aptiekas 
cenšas kļūt pieejamākas un tuvākas 
klientiem, taču pat ne tuvu visiem 
izdodas tas, kas panākts šajā objektā.
44. LPP.

DINS VECĀNS
ARHITEKTS

Bija neskaitāmi birokrātiskie 
uzstādījumi interjera pārbūvei  
par atvērtu telpu zāļu pagatavošanai 
un vērsumam uz publisko vidi.  
Tie burtiski sasēja rokas, kas savukārt 
ir būtisks iemesls, lai sāktu domāt 
ārpus visa ikdienišķā.
44. LPP.

IEVA SKADIŅA
ARHITEKTE

Ikšķilē top daudzfunkcionāls pašvaldības 
pakalpojumu centrs – ārstu prakses, 
bibliotēka, klientu apkalpošanas centrs, 
muzejs un citas iestādes vienuviet. 
Administratīvā ēka Skolas ielā 4, Ikšķilē, 
kura būvēta 20. gs. 80. gadu sākumā un 
savulaik projektēta kā ēdnīca un veikals, 
patlaban pārtop par iedzīvotājiem ērti 
pieejamu, daudzfunkcionālu pašvaldības 
pakalpojumu centru.
52. LPP.

DMITRIJS

SOLDATENKO
LEC VALDES PRIEKŠSĒDĒTĀJS

Pēdējo 10 gadu laikā LEC Vācijā sevi 
apliecinājis kā nopietnu sadarbības 
partneri telekomunikāciju infrastruktūras 
izbūves jomā, esot gan apakšuzņēmēja, 
gan ģenerāluzņēmēja lomā. Kompānijas 
un daudzveidīgo procesu vilcējspēks ir 
tās vadības komanda.
58. LPP.

MĀRTIŅŠ LILIENFELDS
ML BŪVE VADĪTĀJS

Auglīgas diskusijas ar pasūtītājiem –  
ēkas dzīvokļu īpašniekiem – pirms 
projekta sākšanas un arī tā laikā bija 
tieši par restaurācijas un vēsturiskā 
autentiskuma atjaunošanas konceptu. 
Vai restaurācijas objektam pēc darbu 
veikšanas jāizskatās kā pilnīgi jaunam? 
Vai tomēr saglabāt ēkas dzīvos vaibstus, 
kas parādījušies laika gaitā?
62. LPP.

INĀRA APPENA
MĀKSLAS VĒSTURNIECE

Mana personīgā pieredze, apmeklējot 
Little Island parku, kas nesen atklāts 
netālu no Ņujorkas Centrālparka,  
šī gada aprīlī un izbaudot pavasara ziedu 
krāšņumu, ļauj ikvienam ieteikt iepazīt  
šo neparasto vietu un gūt jaunus  
un spilgtus iespaidus.
66. LPP.

RAIMONDA

VUTKEVIČA
MERKS BŪVDARBU VADĪTĀJA

Projekta laikā Raimondai 
neeksistēja darba laiks, viņai 
jebkurā brīdī varēja piezvanīt 
un uzdot darba jautājumu, un 
Raimonda atsaucīgi palīdzēja rast 
atbildi. Raimonda nebaidās no 
piņķerīgākiem un sarežģītākiem 
darbiem, viņa ar pedantismu 
pieiet katra darba organizācijai 
tā, ka ir 200% pārliecība –  
darbs tiks paveikts veiksmīgi.
70. LPP.

KRISTĪNE PLAUDE
PLAUDE APPAREL

Zīmols Plaude Apparel piedāvā 
ilgtspējīgu un minimālistisku, 
taču vienlaikus mūsdienīgu 
apģērbu ikdienai un svētkiem. 
Radīt apģērbu zīmolu dizaineri 
Kristīni Plaudi iedvesmo aktīva 
sieviete, kas katru dienu ir 
kustībā, kāda ir arī viņa pati.
74. LPP.

Šī publikācija tapa gan 
tāpēc, ka gana ilgu laiku no 
būvuzņēmējiem saņemam 
sūdzības par brīvprātīgi 
piespiedu sertifikātu 
pagarināšanas un uzturēšanas 
izmaksām, kā arī kursu kvalitāti, 
bet pamudinošais iemesls ir 
mācību kursu VEIDS, kas ieviesies 
pēc Covid − tiešsaiste.
78. LPP.



M
ākslai, mūzikai un sportam novados tiek atvēlēti arvien 
lielāki līdzekļi, piedāvājot skolēniem daudzpusīgas brīvā 
laika pavadīšanas iespējas. Atbilstoši pašvaldību līdzek-
ļiem tiek būvētas jaunas interešu izglītības skolas vai 
stadioni vai rekonstruēti un modernizēti agrāk būvētie. 

Mārupes mūzikas un mākslas skola apvieno abas tendences – 
padomju laikā būvētā divstāvu ēka ir atjaunota un tai apkārt ap-
liecas jauns, divus stāvus augstāks apjoms. Arhitektu piedāvātā 
ideja ir spējusi ietilpināt pilnu prasīto telpu programmu 423 
audzēkņu apmācībai mākslas un profesionālās mūzikas jomā, 
neraugoties uz to, ka būvniecībai atļautā zemesgabala izmēri 
ir salīdzinoši nelieli, stāvu augstums ir ierobežots un arī virs 
esošā apjoma neko būvēt nedrīkstēja. Tāpēc jaunais apjoms ir 
kā savdabīgs aizkars, kas no ielas puses aizsedz veco būvi un 
pieslēdzas bijušajai galvenajai ieejai ar jaunu, plašu gaiteni un 
logu vitrīnām. Katra kvadrātmetra lietderīgās izmantošanas 
koeficients šajā projektā ir īpaši augsts, viss ir pamatots un pār-
domāts. Projekta vizualizācijās skatā no augšas var redzēt abu 
apjomu līmeņu starpību un tehnisko telpu izvietojumu uz jumta, 
kas, skatoties no ielas, nemaz nav pamanāmas. Diemžēl veikt 
fotosesiju ar droniem šajā apkaimē nav iespējams, to aizliedz 
tuvumā esošā lidosta un tās drošības tehnikas noteikumi. Tā kā 
zemesgabals bija neliels, labiekārtojums veidots tikai gar ielas 
fronti starp fasādi un pašvaldībai piederošo ielu.

MĀRUPES 

MŪZIKAS UN 

MĀKSLAS SKOLAS 

PĀRVĒRTĪBAS

AGRITA LŪSE
Foto Aleksandrs Kendenkovs  
(BDCC arhīvs)
Plāni AR2

Adrese Mazcenu aleja 39, 
Jaunmārupe. Pasūtītājs 
Mārupes novada dome. 
Projekts AR4, arhitekti 
Andris Vītols, Ieva 
Spriņģe. Būvnieks 
Selva Būve. Nodots 
ekspluatācijā 2023. gadā.
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Vēsturiskā būve

Esošais apjoms ir tapis padomju laikā kā kultūras nams, 
ietverot kolhoza dispečeru punkta funkciju, kas plānoja darbus 
smagajai tehnikai, tāpēc pie ēkas bieži bija vērojams liels skaits 
traktoru. Vēlāk ēka pārtapa par Mārupes kultūras namu, bet 
laikā, kad pašvaldība ēku iegādājās no saimniecības Mārupe, 
tika ierīkota skola mākslu un mūzikas apguvei. Augot novada 
iedzīvotāju skaitam un pateicoties lielajai interesei par ārpussko-
las interešu izglītību, dome izlēma, ka pienācis laiks paplašināt 
telpas un atjaunot esošo apjomu. Starptautiskais trends jaunais 
Bauhaus tieši to arī paredz – vecā saglabāšanu un atjaunošanu, 
kur vien tas iespējams, jo ne vienmēr jātērē resursi jaunu objektu 
būvniecībai.

Skaņa un māksla fasādē

Andris Vītols, AR4, arhitekts:
− Fasādes faktūru veido divu atšķirīgu būvmateriālu kompo-

zīcija – pirmā stāva līmenī eksponējas betons, bet virs tā matēts, 
zeltīts metāls visā fasādes augstumā. Elegantā liekumā risinātajā 
šampanieša toņa fasādē ietverti simboli, kas raksturīgi mākslām 
– līniju zīmējums fasādē atgādina fiksētus skaņu viļņus vai tikpat 
labi tā var būt īpaša grafikas kompozīcija, kas veidota no šaurām 

ANDRIS VĪTOLS
SIA AR.4 īpašnieks. Absolvēta 
RTU APF, bakalaurs, (2004, LVU 
Pedagoģijas fakultāte, Tēlotājas 
mākslas un darbmācības katedra, 
bakalaurs. Īpaši daudz veiksmīgu 
projektu skolām un pirmsskolas 
iestādēm. Nozīmīgākie projekti: 
lielveikals ar noliktavas telpām 
Garkalnes pagastā, 2020.–2022.gads; 
Dobeles novada izglītības iestāžu 
dabaszinātņu mācību centrs, 2016.–
2019. gads, noliktavas ar ražošanas 
un biroja telpām jaunbūve Valgales 
iela 4, Rīga, 2017.–2019. gads.

IEVA SPRIŅĢE
SIA AR.4 arhitekte, absolvēta RTU 
APF, maģistrs (2003). Kopīgi ar Andri 
Vītolu izstrādāti nozīmīgi projekti – 
Privātskola Patnis (vairāki projekti 
lielā laika periodā); Pļavniekkalna 
sākumskolas pārbūves projekts 
Ķekavas novadā, gaida realizāciju. 
Pirmsskolas izglītības iestādes 
Rožu iela 35, Mārupe, 2014.–2016.
gads. Pirmsskolas izglītības iestādes 
tehniskā projekta piesaiste, jaunbūve, 
Sportiņš, Ķekavas pagasts, 2009.–
2010. gads). Pirmsskolas izglītības 
iestādes tehniskā projekta piesaiste, 
jaunbūve, Gaujas iela 41, Mārupe. 
2008.–2010. gads.
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līnijām dažādā garumā. Ne mūzikā, ne mākslā nekas nav viendabīgs 
un taisns, mainīgums ir pamats, uz kura balstās abas mākslas. Par 
to arī stāsta fasādes plūdlīnija, forma un izvēlētais tonis – tie visi 
pasvītro mākslas procesu plūdumu. Uzmanība jāvērš arī uz fasādes 
toni kā atsevišķi izceļamu niansi – tā ir atsauce uz daudzu pūša-
mo instrumentu zeltīto nokrāsu. Turklāt, mainoties saules staru 
leņķim, fasādes tonis dažādās diennakts stundās atbild ikreiz ar 
nedaudz citu nokrāsu, bet naktī fasādi pievilcīgu padara mākslīgais 
apgaismojums. Jāatzīmē, ka fasāde izgatavota no šauriem, taisniem 
paneļiem, bet liekums panākts to montāžas procesā, rezultātā pane-
ļu savienojumu vietās iegūstot arī savdabīgu gaismēnu ritmu – kā to 
paredzēja arhitektūras koncepts.

Apjomi un apdare – mūsdienu un vēsturiskā

Ieva Spriņģe, AR4 arhitekte:
− Plašais pirmā stāva vestibils savieno veco un jauno apjomu, 

nodrošinot nokļūšanu uz administrācijas un mācību telpām un 
kamerzālēm. Vecā apjoma ārsiena šobrīd ir kļuvusi par interjera 
sastāvdaļu, administrācijas kabineti atrodas aiz bijušajiem logiem, 
kas pārbūvēti par durvju ailām un dienasgaismu saņem pastarpināti 
caur jaunā apjoma pirmā stāva vestibila stikla vitrīnām. Augstāk 
šampanieša toņa jaunā apjoma fasāde slēpj orķestra un kora mēģi-
nājumu telpas, mācību klases mūzikas un vizuālās mākslas apguvei. 
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Jaunā un vecā savienojuma mezgli nebija tie vienkāršākie. 
Savienojot divas mājas, neizbēgama ir līmeņu starpība, tāpēc 
ar pandusu sistēmām risināta vides pieejamība un ērta lielo 
mūzikas instrumentu pārvietošana.

Uzsverama ir vērtīgo padomju laika būvelementu un apda-
res detaļu saglabāšana projekta attīstībā. Tās ir terraco grīda 
vecajā vestibilā, atjaunotais lielās zāles īstais koka parkets, 
vestibila kāpņu metāla konstrukcija ar pakāpienos iestrādātiem 
parketa dēlīšiem. Saglabāti arī kāpņu margu metāla balsti, kas 
papildināti ar jaunu margas rokturi un paneļiem – smalku, 
caurredzamu, elegantu sietu, jo padomju laika horizontālās 
koka margas bija nolietojušās un neatbilst mūsdienu normatīvu 
prasībām.

Lielās zāles akustikas risinājums tapis sadarbībā ar RD 
akustika speciālistu Gundaru Kozlovski, respektējot oriģinālos 
Andra Zabrauska risinājumus. Arī pēc atjaunošanas saglabāti 
visi akustisko kvalitāti nodrošinošie koka dēlīšu vairogi griestu 
daļā. Orķestra vajadzībām paplašinot skatuvi, papildus izbūvēts 
jauns akustiskais vairogs, kas daļēji nosedz mezglus ventilā-
cijas sistēmai. Zāles interjerā tā iekļauta, izvēloties eksponēt 
auduma gaisa vadus. Telpās ar augstām akustikas prasībām 
auduma caurules ir daudz veiksmīgāks risinājums, jo nav dau-
dzo difuzoru, līdz ar to gaisa plūsma ir vienmērīgāka un nerada 
nekādu troksni. Turklāt auduma caurules ir higiēniskākas – kad 

sakrājas netīrumi, tās iespējams viegli noņemt un izmazgāt. 
Mūziķi jau atzinīgi novērtējuši zāles skaņas kvalitāti.

Jaunais apjoms pilnībā pieguļ lielajai zālei. Tās logi, kas 
kādreiz bija vērsti uz āru, tagad ir vērsti uz jaunā apjoma gaiteni. 
Tiesa gan, ielikti jauni logi ar augstu skaņas izolāciju, ļaujot no 
gaiteņa vērot zālē notiekošo, netraucējot darbu citās telpās.

Mākslas darbu izstāžu telpa, kur drīzumā tiks eksponēti sko-
lēnu darbi, organiski veidojas vestibilā pie lielās zāles, tur lietoti 
prožektoru tipa gaismekļi mākslas darbu izgaismošanai.

Ne vienmēr padomju laika ēkās attaisnojas veikt visus iz-
platītos modernizācijas paņēmienus, gudrāk ir saglabāt to, kas 
ir vērtība un funkcionālo un estētisko īpašību dēļ var kalpot 
vēl labu laiku. Princips vispirms saglabāt to, kas saglabājams, ir 
mūsdienu tendence, kas liek detalizētāk un niansētāk pievēr-
sties projektēšanas procesam un mācīties no jauna būvētajos 
apjomos integrēt vēsturisko un saglabājamo, nezaudējot 
iepriekš izmantoto materiālu un elementu kvalitātes.

Apdares detaļas

Arhitekti strādāja pie projekta rūpīgi, piedāvājot ne tikai 
lielo apjomu risinājumus, bet arī plānojot interjeru un apda-
res detaļas. Grīdas sedz vinils, klājuma dažādie toņi norāda uz 
funkciju atšķirību. Mākslas telpās vinils ir neitrālā tonī, lai radītu 
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RITA ČETVERŅA
SIA AR.4 interjera dizainere, 
absolvēta RTU, Tekstilmateriālu 
tehnoloģijas un dizains, bakalaurs 
(2010) un maģistrs (2012) 
materiālu tehnoloģijā un dizainā.

DĀVIS DAUVARTS
SIA AR.4 arhitekta palīgs, 
absolvēta RTU APF, maģistrs 
(2023).

IEVA RĪTA
SIA Ritmus arhitekte, absolvēta 
RTU APF, diplomēta arhitekte 
(2006).

2.STĀVA PLĀNS
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fonu mākslas darbiem, bet mūzikas daļā – košāks. Gaiteņiem 
piemērots vēl trešais atšķirīgais tonis – pelēcīgs. 

Griestu apdare risināta ar CEWOOD plātnēm, izmantojot at-
raktīvu risinājumu koplietošanas gaiteņiem un mācību klasēm. 
Arhitekti atminas bažas, kas valdīja starp pārējiem projektā 
iesaistītajiem, kad tika atklātas risinājuma detaļas – divkrāsu 
plātņu kompozīcija, kas stiprināta pie CD profiliem, stiprināša-
nas sistēmā integrējot līnijveida gaismekļus. Taču bažas ar laiku 
pārauga atzinībā, griestu daļa ir izteiksmīga un palīdz telpai 
dzīvot. Vietās, kur ar plātnēm segta tikai daļa no griestiem, tas 
noticis saskaņā ar aprēķiniem, kuri norādīja, cik procentuāli 
liela platība jānosedz, lai nodrošinātu akustisko komfortu. 
Papildus plātnēm gaiteņos griestu daļā integrēts filca materiāls 
ar to pašu funkciju – slāpēt atbalsi.

Orķestra un kora mēģinājumu telpās un kamerzālēs kā akus-
tiskais risinājums griestos izmantotas dažādos leņķos piekārtas 
finierētas plāksnes, nodrošinot atbilstošu skaņas izkliedēšanu. 
Savukārt skaņas slāpēšanai izmantoti sienu paneļi (orķestra mē-
ģinājumu un bungu telpās) un akustiskie aizkari.

Projektā risinātas fasādes arhitektūras atsauces interjerā, 
piemēram, jauno kāpņu margām iekštelpās izvēlēts kasešu 
fasādes tonis. Savukārt fasādes eksponētais betons atkārtojas 
gaiteņu sienās.

Šur tur tomēr nācās piekāpties, piemēram, nosegt silikāta 
bloku mūri ar minerālvati un ģipškartona plāksnēm, lai ar 
garantiju nodrošinātu skaņas izolāciju mūzikas skolas telpām. 
Arī klasēs betona virsma segta ar ģipškartonu tieši akustisko 
apsvērumu dēļ. 

Edmunds Petrovs, Selva Būve būvdarbu vadītājs:
− Vispirms jāatzīmē, ka projekta būvniecības process notika 

saskaņā ar BIM vidē integrētu 3D modeli, kas ļāva daudz vieglāk 
orientēties projektā un nodrošināt atbilstoši kvalitatīvu būvnie-
cības procesu. Noteikti palīdzēja mezglu detalizācija, kas lielā 
mērā norādīja, kā stiprināmi dažādi būvelementi. Pārskatot BIM 
vidē būvniecības procesu, gan ir ātri pieejama informācija par 
padarīto, gan ir atzīmes par kvalitāti un tuvākajā laikā veicama-
jiem darbiem.

Jāizceļ lieliskā sadarbība ar arhitektu komandu, īpaši Andri 
Vītolu. Diskusijas, protams, ir katrā objektā, bet šajā tās bija 
racionālas, arhitekti bija pretimnākoši, kā arī neskaidros jautāju-
mus risināja ļoti operatīvi. Arhitektu darbu vērtēju kā pamatīgu 
un pārdomātu.

Ēkas struktūru veido dubultie monolītā betona pamati 
ar iekļautu siltinājumu un izolāciju, sienas tapa no monolītā 
dzelzsbetona dubultā slānī ar iekļautu putupolistirolu, monolīti 
pārsegumi, siltinājums – 200 mm bieza minerālvate, pretvēja 
izolācija un ventilējamā fasāde. Atsevišķās vietās izbūvētas 
nesošas mūra sienas. Ēkai ir 4 tipu fasādes – vislielāko daļu 
aizņem ventilējamā fasāde zeltītā tonī, taču izmantots arī 
eksponēts betons, daļā fasāžu ir flīžu apdare, kā arī apmetums 
ar minerālmateriāliem. Jumta veids – plakanais, kurā izveidoti 
visi normatīviem atbilstošie slāņi. Ēkas fasāde ir liekta, līdz ar to 
monolītā betonēšana bija sarežģītāka, sākot ar liekta armējuma 
izmantošanu, kas speciāli jāpasūta, noslēdzot ar komplicētu 
veidņu sistēmu – bija jāizgatavo skaitliski daudz nelielu veidņu, 
turklāt katrs no tiem bija atšķirīgs – divu vienādu nebija. Liektās 
fasādes izbūve bija laikietilpīgs pārbaudījums gan meistariem, 
gan projekta komandai, taču gala rezultāts iegūts kvalitatīvs.

Domājot par ēkas energoefektivitāti, izmantoti logi ar  
3 stiklojumiem un 2 kamerām un termostarplikām. Daļa logu ir 
ar PVH profiliem, daļa – ar alumīnija, kas atbilda ugunsdrošības 
prasībām. Pirmā stāva vitrīnas ir ar alumīnija profiliem. Arī 
apgaismojums atbilstoši tendencēm ir energoefektīvs – sen-
sori uztver kustību un ieslēdz diožu apgaismojumu. Kopumā 
uzstādītas 9 ventiekārtas un 13 nosūces. Ventiekārtas nodrošina 
sildīšanu ziemā, sasildot ienākošo gaisu, bet vasarā dzesē telpas. 
Mikroklimats, protams, tiek nodrošināts atbilstoši normatīviem.

Gan mācību, gan citu telpu durvīm tika noteiktas speciālas 
prasības – bija nepieciešamas durvis ar augstu skaņas izolācijas 
koeficientu. Akustika risināta ar griestu un sienu plātnēm no 
dažādiem ražotājiem. Eksponētā betona virsma jaunā apjoma 
skolas ēkā ir visos gaiteņos.

EDMUNDS PETROVS
Selva Būve būvdarbu vadītājs.
Mācās LBTU, pieredze būvlaukumā 
kopš 2004. gada. Gandrīz 13 gadi 
pavadīti uzņēmumā, kas veica 
demontāžas darbus. Demontēti 
vērienīgi objekti – Rīgas Sporta pils, 
rūpnīca Aurora, Slāvu tilta pārvads 
Dienvidu tilta būvniecības ietvaros, 
RTU Laboratoriju korpuss. Būvniecībā 
lietojamas arī standarta metodes un 
tehnoloģijas, bet ēku demontāžā tādu 
nav – katra māja brūk savā īpašajā 
veidā. Līdztekus demontāžai iegūta 
pieredze zemes darbu veikšanā, 
starp objektiem ir arī Alojas biznesa 
centrs, kur būvbedre bija īpaši dziļa 
un gruntsūdens līmenis ļoti augsts, 
pamatīgi apgrūtinot būvnieku 
darbu. Selva Būvē strādā jau 5 gadus, 
piedaloties dažāda mēroga objektu 
īstenošanā, un Mārupes mūzikas 
un mākslas skolu var uzskatīt 
par Edmunda pieredzē vienu no 
vērienīgākajiem objektiem.
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Māris Šmits, CEWOOD pārdošanas vadītājs 
Baltijas valstīs:

− CEWOOD ir 
īpaši pieprasīts 
zīmols izglītības 
projektos, kur 
jānodrošina 
izmaksu efektīva 
gala apdare un 
akustikas kom-
forts vienlaikus. 
Lai arī produkts 
jau ir daudzviet 
zināms, populārs 
un novērtēts, 

katrā objektā parādās arvien jaunas nianses sienu 
un griestu apdares plātņu lietojumam un integrācijai 
konkrētā objekta raksturīgajam interjera dizainam.

Mārupes mūzikas un mākslas skolā izmantotas 
CEWOOD plātnes divos standarta toņos – baltā un 
melnā. Visplašāk lietotais apdares risinājums, kas 
ar garantiju ir funkcionāli un estētiski kvalitatīvs, ir 
griestu pilna apjoma apdare ar CEWOOD plātnēm, 
montējot tās ar skrūvēm uz standarta CD profila 
karkasa. Plātņu malas ir slīpas. P5 malas profils veido 
korektu plātņu savienojuma līniju.

Mūzikas skolā arhitektu izdoma ir spērusi dau-
dzus soļus uz priekšu – no standarta plātnēm ir radīts 
spilgts un arhitektoniski dinamisks risinājums koplie-
tošanas un klašu telpu griestiem, piešķirot efektīgu, 
pat gaisīgu atmosfēru. Baltās un melnās CEWOOD 
plātnes ir izvietotas precīzā ritmā, izkārtojot tās pa-
mīšus vai kompilējot no tām sarežģītas ģeometriskas 
viena vai divu toņu figūras, lai nenosegtu visu griestu 
plakni, bet aizpildītu apjomu saskaņā ar akustiska-
jiem mērījumiem, kas nodrošina komfortu. Vēl viena 
tehniska nianse – plātnes montētas uz tipveida CD 
profiliem, kas arī piedalās telpas stilistikā ar savu 
industriālo dizainu. Griesti, šķiet, lido!

Ar lakoniskiem, izmaksu efektīviem tipveida ma-
teriāliem panākts ekskluzīvs dizains. Šajā projektā iz-
mantotas plātnes ar P0 malas profilu – taisnu kantīti.

Mārupes mākslas un mūzikas skola ir tikai viens 
no objektiem ar ievērojamu un ļoti zīmīgu CEWOOD 
plātņu klātbūtni griestu apdarē, uzņēmuma mā-
jaslapas galerija ir piepildīta ar augstas kvalitātes 
fotoattēliem no daudziem objektiem gan Latvijā, gan 
visā Baltijā, ko CEWOOD sauc par savu mājas tirgu un 
cenšas būt maksimāli cieši līdzās visos objektu pro-
jektēšanas un būvniecības posmos. Sākot no neliela 
biroja vai dzīvokļa griestu apdares līdz apjomīgiem 
sabiedriskajiem projektiem, CEWOOD rūpīgi strādā 
ar arhitektiem, dizaineriem un projektu attīstītājiem, 
kopā veidojot ilgtspējīgu, ekoloģisku, estētisku un iz-
maksu efektīvu pieeju ikvienam projektam. Bet labāk 
par visu lai runā jau īstenotie objekti!
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Jānis Zaharāns, 
RUUKKI pārstāvis:

− Mārupes mūzikas un 
mākslas skolas fasādei kā 
piemērotākais apdares ma-
teriāls tika izvēlēts RUUKKI 
Liberta Elegant 550 ar zel-
tīta toņa pārklājumu (Hiarc 
pārklājums, krāsas kods 
RR42). Tas ir viens no vizuāli 
veiksmīgākajiem RUUKKI 

produktiem, tā arhitektoniskā vērtība ēkai piešķir elegantu 
vienkāršību. Materiāls ir piemērots arī neparastu un izteiksmīgu 
fasāžu radīšanai, ar to iespējams realizēt dažādas, pat pārdrošas 
arhitektu idejas.

Ar Liberta Elegant 550 kasetēm Mārupes mūzikas un 
mākslas skolai tika izveidota ventilējamā fasāde, kas sastāv no 
vertikāli orientētām 1,2 mm biezām krāsota tērauda kasetēm. 
Tehnoloģiskā inovācija ir slēgtais savstarpējais kasešu stiprinā-
jums vertikālajā un horizontālajā šuvē – acij redzams vien elegan-
tas, šauras šuves līnijas, kas iezīmē kasešu robežas. Kāpēc tika 
izvēlētas šauras kasetes (0,6x2,5 m)? Jo tikai tādā gadījumā bija 
iespējams izveidot pludlīnijas formas fasādi. Kasetes elementi ir 
taisni, tomēr, tās savienojot uz fasādes, kasetes izveido lielāku vai 
mazāku rādiusu, ko pieļauj stiprināšanas tehnoloģija.

Projekta veiksmīgā realizācija sākās jau pirms fasādes būvnie-
cības. Projektēšanas stadijā sadarbojoties ar arhitektiem, RUUKKI 
speciālisti rekomendēja ilgtspējīgu, kvalitatīvu un arī ekonomiski 
pamatotu risinājumu. Ilgmūžību lielā mērā nosaka arī kasešu ma-
teriāls – tērauds. Kopīgs darbs radīja iespēju izveidot pārdomātu 
fasādes koptēlu – tehnoloģiski funkcionālu un augstā estētis-
kajā kvalitātē. Papildus fasāžu materiālam Liberta Elegant 550 
būvuzņēmējs tika nodrošināts arī ar visiem fasādes speciālajiem 
elementiem un stiprinājumiem. Mārupes mūzikas un mākslas 
skolas fasādes izbūve aizņēma aptuveni 4 mēnešus. Pateicoties 
savlaicīgai projekta detalizācijai, fasādes elementu ražošanu un 
būvniecības procesu bija iespējams veiksmīgi kontrolēt, sadalot to 
vairākos posmos, un nodrošināt laicīgu materiāla piegādi.

RUUKKI kopīgi ar arhitektiem ir gatavi realizēt daudzpusīgas 
idejas, palīdzot ar tehnisko atbalstu jau projektēšanas stadijā. Jo 
savlaicīgāk tiek izstrādāti detalizēti risinājumi, jo labāka būs pro-
jekta kvalitāte un pakārtoti arī pati būvniecības kvalitāte. RUUKKI 
konsultē gan projektētājus, gan montāžas speciālistus un kopīgi 
meklē optimālus risinājumus katram projektam individuāli. 
Visiem fasāžu apdares materiāliem RUUKKI ir izstrādājis arī BIM 
modeli, kas bez maksas ērti lejuplādējams RUUKKI mājaslapā.

RUUKKI veiksmīgi un ilgstoši sadarbojas ar vadošajiem 
Latvijas arhitektu birojiem, kas novērtē kompānijas sniegto teh-
nisko atbalstu, produktu kvalitāti un atbilstību arvien augošajām 
tirgus prasībām un standartiem.
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Nākotnē
dominēs
lielformāts
Ruukki® Primo izmainīs augstākās kvalitātes fasādes. ruukki.lv/primo



R
iia−Vaksali tilts un tuneļi Tartu ir nemotorizēts satiksmes 
mezgls, kurā ietilpst tilts gājējiem un velosipēdistiem un divas 
pazemes ejas. Tā ir daļa no lielāka projekta, kas īstenots, lai 
uzlabotu pārvietošanos gājējiem un velosipēdistiem starp 
dažādām pilsētas daļām un nodrošinātu drošāku infrastruktūru 

Tartu dzelzceļa stacijas virzienā.

Kā ārkārtīgi sarežģīta vieta tiek sakārtota  
ar izcilas arhitektūras palīdzību

Šajā vietā jau ilgstoši ir lieli sastrēgumi, jo zem padomju laikā celtā 
dzelzceļa tilta gājējiem tika atvēlēta vien neliela pāreja. Tajā pašā laikā 
Riia iela (Rīgas iela) ir viena no galvenajām ielām, kas savieno vairākas 
pilsētas teritorijas, tāpēc jau labu laiku bija nepieciešams labāks un 
drošāks risinājums. Gan vietējie iedzīvotāji, gan pilsētas viesi, dodoties 
savās ikdienas gaitās, izjuta šī sašaurinājuma, kas veido tādu kā pude-
les kaklu, postu, īpaši lietusgāžu laikā. Projekta mērķis bija nodrošināt 
drošāku piekļuvi gājējiem pa galveno ielu zem esošā dzelzceļa tilta, 
kā arī izbūvēt papildu vieglās satiksmes (gājēju, velosipēdistu) tiltu 
galvenās ielas šķērsošanai. Rezultāts – izbūvētais Vaksali tilts un 
2 pazemes tuneļi ir pārspējuši visu iesaistīto pušu gaidas. Īstenotais 
projekts ir ne tikai funkcionāls, atrisinot gadiem ieilgušo satiksmes 
problēmu, bet arī izcilas arhitektūras paraugs, kas kļuvis par vietējo 
iedzīvotāju lepnumu, pastaigu un fotogrāfiju uzņemšanas vietu.

VAKSALI GĀJĒJU 

TILTS UN PAZEMES 

TUNEĻI  

TARTU, IGAUNIJĀ
MAIJA TRIKULE
Foto Tõnu Tunnel, Kaupo Kikkas
Vizualizācijas Kristjan Teedema/Tartu Postimees/
Scanpix, Ove Maidla 

SAŅEMTĀS BALVAS

Projektam tika piešķirta ikgadējā 
Nacionālā arhitektūras balva 
nominācijā Public’s Favourite, 
kā arī Tartu gada balva Aasta 
tegu 2021 un balva Būvniecības 
projektu konkursā 2022 
kategorijā Uzstādīšana. Projekts 
ieguvis nomināciju arī Igaunijas 
Kultūras fonda arhitektūras 
balvā 2022.
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Ņemot vērā projekta nozīmī-
gumu un domājot par satiksmes 
tehniskajiem risinājumiem, 
Tartu pilsētas vadība nolēma, ka 
jārod arī lielisks arhitektonis-
kais risinājums. Lai to izdarītu, 
tika rīkots arhitektūras metu 
konkurss.

Objekts ir ainavas orientieris 
pilsētā, pārklāts ar klinkera 
flīžu apvalku, veidojot plud-
līnijas formu, kas nodrošina 
funkcionālo nepārtrauktību 

un ienes satiksmes mezglā cilvēcisku mērogu. Lai kontrastētu ar 
tuvējo Sv. Pāvila baznīcu, kas izceļas kā spēcīgs vertikāls orientie-
ris, tilts un ejas ir veidoti ainavā, kas rada nepārtrauktības efektu. 
Ansamblis nedominē, tomēr izceļas, aicinot cilvēkus to pētīt tuvumā, 
nevis vērot no attāluma. Šāda cilvēka mēroga telpa ir paredzēta, 
lai to piedzīvotu lēnā tempā. Pamatā objekts ir no dzelzsbetona, 
jo dzelzsbetons sniedz nepieciešamo konstruktīvo noturību un 
tam ir ilgs kalpošanas laiks. Betona virsma tika noklāta ar simts 
tūkstošiem izturīgu un vienkāršu klinkera flīžu. To tonis mainās 
atkarībā no atrašanās vietas: tuneļa iekšpusē ir siltākas nokrāsas, 
savukārt āra zonas lielākoties ir pelēkas, lai izvairītos no pārmērīga 

kontrasta ar betona elementiem, ļaujot struktūrai parādīties kā 
visaptverošam veselumam. Lai to panāktu, tika izveidots pielāgots 
digitālais izklājums, lai definētu katras flīzes krāsu un izveidotu 
izkārtojuma zīmējumus. Eju betona karkasu izbūve tika balstīta uz 
jaunu, Igaunijā pirmo reizi izmantotu tehnoloģiju, kas ļāva dzelzceļa 
satiksmei noritēt nepārtraukti visa projekta laikā, − norāda projekta 
autori Sillpe Pihlak un Siim Tuksam.

Liela veiksmes atslēga bija sadarbība starp projekta autoriem 
un būvuzņēmēju, kas noritēja visa projekta garumā. Viņi izveido-
ja komandu, kur ikkatrs strādāja, lai atrastu labākos iespējamos 
risinājumus – no lielām lietām līdz vissīkākajām detaļām. Procesā 
tika iekļauti arī strukturālie risinājumi, kas Igaunijā iepriekš nebija 

izmantoti. Sadarbības rezultātā 
bijušais pudeles kakls kļuva 
par augstvērtīgas arhitektūras 
darbu. Ir liels prieks saņemt ie-
dzīvotāju atsauksmes sociālajos 
tīklos.

− Es vairākkārt to apbrīnoju 
no savas automašīnas, bet tagad 
arī apzināti izvēlējos doties 
kājām, lai to izbaudītu, − norā-
da Tõnis Arjus, Tartu pilsētas 
arhitekts.
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Izaicinājumu netrūka

Uz jautājumu par izaicinā-
jumiem būvniecībā projekta 
īstenotāji norāda uz īstenošanas 
norises vietu – process noritēja 
vienā no Tartu pilsētas galvena-
jām maģistrālēm, kur sastrēgum-
stundās pārvietojas līdz pat 20 
000 automašīnu. 

Būvuzņēmējs, TREV-2 grupas 
izpilddirektors Svens Pertens no-
rāda, ka būvniecībā pats izaicino-
šākais bija tuneļu stumšana zem 

esošo dzelzceļa sliežu ceļiem ar 4 sliežu pāriem, kuri regulāri tiek 
izmantoti Dienvidigaunijas pasažieru un kravu satiksmē. Lai to pa-
veiktu, būvniecības gaitā tika izmantotas vairākas inovatīvas metodes 
un tehnoloģijas, kas Igaunijā līdz šim nav tikušas izmantotas.

Tehniski Box jacking process tika īstenots 4 posmos.
• Tuneļu apjoma izveide no monolītā dzelzsbetona zem dzelzceļa 

sliežu ceļa, kā arī dzelzceļa inženierkomunikāciju rekonstrukcija.
• Pagaidu dzelzceļu tiltu izbūve.
• Tuneļu stumšana to paredzētajā gultnē.
• Tuneļu ieeju būvniecība un ārējās apdares veidošana.
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Pagaidu dzelzceļa tiltu izbūve

Lai nodrošinātu sliežu ceļu drošību tuneļu bīdīšanas laikā, tika 
izbūvēti divi pagaidu tilti. Itāļu kompānijai Petrucco Italia SRL 
pieder patents šādai tiltu sistēmai. Pagaidu tērauda tilti ar garumu 
13,0 m katrs tika izbūvēti uz cauruļveida pāļu režģoga. Pagaidu tiltu 
izbūve notika dzelzceļa kustības logos.

Tuneļu bīdīšanas aprīkojums

Tuneļa pamatne tika betonēta uz vietas. Lai varētu bīdīt tuneļus, 
pamatnes tika izbūvētas maksimāli gludas. Pamatu plātnes vienā 
galā tika izbūvēts speciāls izcilnis 90° leņķī attiecībā pret bīdīšanas 
virzienu, pret kuru tika balstīti bīdīšanas domkrati.

Tuneļa bīdīšana

Bīdīšanas procesam bija trīs stadijas – sliežu gultnes demontāža; 
uzbēruma grunts rakšana un tuneļa bīdīšana.

Tuneļa bīdīšana notika, ik pa 0,5 m izrokot grunti, tad ar domkra-
tiem viss tunelis tika bīdīts uzbērumā. Tuneļa bīdīšanas ātrums bija 
atkarīgs no grunts rakšanas un izvešanas ātruma.

Rakšanas darbu laikā tunelis tika izgaismots un ventilēts. Tuneļa 
izmēri noteica to, ka tika lietota salīdzinoši maza izmēra rakšanas 
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darbu tehnika. Grunts tika rakta no tuneļa iekšpuses.
Būvdarbu laikā notika pastāvīga ģeodēziskā mērīšana – 

monitorings. Minimums ik pēc 1 metra vai pat vēl biežāk – pēc 
Petrucco inženieru pieprasījuma.

Pagaidu dzelzceļa tilta nojaukšana

Pēc tam, kad tunelis tika iebīdīts tam paredzētajā vietā, tika 
nojaukts dzelzceļa pagaidu tilts un sliežu ceļi tika novietoti uz 
tuneļa augšas uz dzelzsbetona postamentiem.

Nākamais solis – tuneļa augša tika noklāta ar betonu. 
Betonam ļāva 7 dienas cietēt, pēc tam varēja pilnībā pabeigt slie-
žu ceļu montāžu un uzbērt akmens šķembas. Svens Pertens ir 
gandarīts par paveikto un norāda, ka Riia−Vaksali tuneļa un via-
dukta būvniecības projekts gan arhitektoniski, gan tehniski bija 
ļoti interesants. Lai panāktu gala rezultātu, bija nepieciešama 
raita sadarbība starp iesaistītajām pusēm – komandu, projektē-
tājiem, arhitektiem, Tartu pilsētas vadību. Īpašs gandarījums, ka 
kopīgiem spēkiem tapis estētiski izcils infrastruktūras objekts, 
ko pozitīvi uztvērusi sabiedrība. TREV-2 Group un partneriem 
ir liels pagodinājums, ka objekts ir saņēmis vairākus prestižus 
apbalvojumus gan no plašas sabiedrības, gan dažādu tirdzniecī-
bas organizāciju puses.
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Vai zini, kur fotogrāfi, kuriem interesē arhitektūra, 
var uzņemt Instagram vērtus foto?

Pēc objekta atvēršanas sabiedrībai tika novērots, ka 
iedzīvotāji un tūristi Riia−Vaksali tiltu un tuneļus iecienījuši 
dažādām fotosesijām. Objekts iekļauts arī Igaunijas tūrisma 
mājaslapas Visitestonia ievērojamāko vietu topā. Turklāt pēc 
objekta atvēršanas gājēju un vieglās satiksmes tunelis kļuva 
par iecienītu objektu arī auto īpašniekiem un motociklistiem, 
kuri tur fotografējās. Pēc kāda laika tika uzstādīti šķēršļi, lai 
motorizētajiem transportlīdzekļiem tur neļautu pārvietoties. 
Taču šis fakts tikai vēlreiz parāda, cik liela pievilcība sabiedrī-
bas acīs ir šim objektam.
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 FAKTI
•  Projekta autori Siim Tuksam, Sille Pihlak (PART).
• Strukturālais projekts Stricto Project.
• Tehniskais dizains Stricto Project, Järelpinge Inseneribüroo.
• Pasūtītājs Tartu Linnavalitsus.
• Būvuzņēmējs TREV-2 Group, Stricto Project.
• Darbu gaitā izbūvēti ceļi un ietves, luksofori, satiksmes intensitātes 

mērīšanas sistēma, viadukts, divi tuneļi, ielu apgaismojums, 
speciālais apgaismojums viaduktam un tuneļiem, infrastruktūra, kas 
saistīta ar gāzes vadiem, ūdens un kanalizācija un lietus novadīšanas 
sistēma, dzelzceļa infrastruktūra un drošības sistēmas. 

• Būvniecības posmā tika ieklāts 16 687m2 asfaltbetona, 671,5 m 
lietusūdens kanalizācijas, 66,5 m kanalizācijas cauruļu.

• Izbūvēti divi tuneļi aptuveni 35 metru garumā. Tuneļu svars –  
857 un 873 t. Tuneļu stumšanas attālums bija 30,9 m ziemeļu 
tunelim un 32,3 m dienvidu tunelim. Viadukts gājējiem un vieglajai 
satiksmei ir 55 m.

• Kopējās izmaksas (projekta izstrāde un būvniecība) 5 272 275 eiro.

 OBJEKTA ĪSTENOŠANA
• Projekta izstrāde 2017.
• Krustojuma rekonstrukcijas sākšana 2020. gada 20. aprīlis. 1. tuneļa 

presēšana sākās 2020. gada 13. augustā.
• Objekta pieņemšana ekspluatācijā 2021. gadā, atklāšana  

9. decembrī.
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J
aunbūvētais RSU Farmācijas studiju un pētniecības centrs 
papildina Pārdaugavā izveidoto RSU studentu pilsētiņu un ir 
apjomīgākā un tehniski sarežģītākā ēka, kas tapusi univer-
sitātes 70 gadu ilgajā vēsturē. Tā plānota, lai te būtu ērti 
vienlaikus atrasties līdz 600 personām.

Dainis Zemešs, RSU Infrastruktūras departamenta direktors, 
arhitekts, projekta attīstības vilcējspēks:

− Pasūtītāja ieceres izstrāde aizsākās 2016. gadā, un tā ietvēra 
studiju un sporta centra izveidi. Vēlāk tika precizēta funkcija un 
izveidotas telpas RSU Farmācijas fakultātei, trim katedrām un 
pētnieciskajai laboratorijai, kuras mērķis ir cieto (p/o) zāļu formu 
(tabletes, kapsulas u.c.) izpēte un izstrāde. Gatavo zāļu formu 
laboratorija (GZFL) veidota, ievērojot rūpnieciskās farmācijas noza-
res principus, tostarp veidojot tīrtelpas, kas atbilstu ISO 8 standar-
tam (D tīrības klase pēc EU GMP klasifikācijas). Tīrtelpās, kā arī 
ārpus tām (ķīmiskajās laboratorijās) izbūvētas tehnoloģiskajiem un 
analītiskajiem procesiem nepieciešamās tehniskās sistēmas: AVK, 
laboratorijas gāzu, saspiestā gaisa un attīrītā ūdens apgādes sistē-
mas. Funkcionalitātes un precizitātes nodrošināšanai specifiskajām 
telpām ieceres izstrādē piesaistīti starptautiski konsultanti un 
nozares eksperti no Čehijas (rūpnieciskās farmācijas tehnoloģijas), 
Igaunijas (studiju laboratorijas), kā arī vietējie farmācijas industri-
jas eksperti.

RSU 

FARMĀCIJAS 

STUDIJU UN 

PĒTNIECĪBAS 

CENTRS

AGRITA LŪSE
Foto RSU arhīvs

Konsula iela 21, Rīga. Būvdarbi 
2020.−2022. Pasūtītājs Rīgas Stradiņa 
universitāte, pasūtītāja pārstāvis Dainis 
Zemešs, projekta vadītāji Nilss Rancāns, 
Aigars Jankevičs. Būvprojekts NAMS, 
arhitekts Māris Malahovskis, Līga 
Stade, Māris Krūmiņš, Rūdolfs Maurāns, 
projektēšanas vadītājs, arhitekts Roberts 
Vilks. Vispārīgie būvdarbi AS UPB, tīrtelpu 
būvdarbi SIA KVADRUM. Būvuzraudzība 
BŪVUZRAUGI LV. Objekta realizācijā 
piesaistīti ES fondu līdzekļi SAM 1.1.1.4. 
projekta un SAM 8.1.1. projekta ietvaros.
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OBJEKTS FAKTOS  

UN SKAITĻOS

Z
emesgabala platība ir 8913 m2, ēkas kopējā 
platība ir 7246,2 m2, ēkai ir 5 virszemes un 
viens pazemes stāvs, autostāvvietu skaits 
17 virszemē un 18 (t.sk. 2 elektroauto) 
pazemē kopumā, vieta arī īslaicīgai 

stāvēšanai (piegāde/taksometri). Izveidotas 
4 auditorijas, 11 mācību telpas, 10 studiju 
laboratorijas un 7 pētniecības laboratorijas. U2a 
ugunsnoturības klase. Ēkai veikts blīvuma tests, 
sasniedzot q50–1,26 m3(m2h) un izdots ēkas 
pagaidu energosertifikāts ar 44,97 kWh/m2a 
apkurei vērtējumu. Veikti lokāli telpu akustiskie 
mērījumi. 

Jāatzīmē, ka mums kā valsts iestādei bija jāorganizē iepirkumi 
par jebkuru pozīciju. Tādi bija kopskaitā 30 – saistīti ar būvnie-
cību un ēkas tehnisko un interjera aprīkojumu, analogs skaits 
līgumu arī par tehnoloģisko aprīkojumu.

Arhitektūras  
un interjera saspēle

Atšķirībā no citām augstskolām, RSU jaunajā ēkā iekļūšana 
notiek tikai ar piekļuves kartēm, kas ir arī katra studenta un 
darbinieka rīcībā. Ieejas karte noder garderobē pie skapīšiem, ar 
to iespējams iekļūt auditorijās un laboratorijās.

Ēkas apjoms ir kompakts, lakonisks, galvenā ieeja vērsta pret 
RSU galveno ēku Dzirciema ielā 16. Kontrastiem un faktūrām ba-
gātā ēkas fasāde veidota ar reljefu virsmu no košām, glazētām 
un vertikāli orientētām profilētas keramikas bagetēm un no 
baltām un melnām cementšķiedras loksnēm, kas stiprinātas, 
lietojot ventilējamas fasādes sistēmu. Caurspīdīgās alumīnija 
fasāžu sistēmu stikla plaknes izceļ ēkas iekšējo apgaismojumu, 
īpaši krēslā un tumsā.

RSU korporatīvais tonis ir bordo. Arhitektu piedāvātais krāsu 
risinājums fasādē iekļāva zināmu dinamiskumu, iedibinot bordo 
toni kā vairāku krāsu mijiedarbību un pat izpelnoties salīdzināju-
ma metaforu par latviešu tautumeitas brunču krāsu salikumu.
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Ēkai ir pilni 4 virszemes stāvi ar mācību laboratorijām un 
auditorijām, laboratoriju tīrtelpu bloku 4. stāvā, kā arī visām ne-
pieciešamajām koplietošanas telpām un palīgtelpām. Katrā stāvā 
ir ieplānotas atvērta tipa studiju zonas, aprīkotas ar galdiem, 
krēsliem un iespēju pieslēgt datorus – šeit studentiem brīvbrī-
žos ir iespēja mācīties vai arī realizēt kādu grupu nodarbību vai 
kopīgu projektu. Pirmajā stāvā izvietots centrālais vestibils 
ar atpūtas un moderni aprīkotu pašapkalpošanās virtuves 
zonu. Pastāv iespēja ierīkot nelielu skatuvīti, viss pasākumiem 
nepieciešamais aprīkojums atrodas griestu zonā, ir izvadi dažā-
diem pieslēgumiem – profesionālai apskaņošanas aparatūrai, 
demonstrācijas tehnikai. 

Interjera konceptā dominē gaiss un gaisma, un baltie toņi, 
akcentos lakoniski izmantojot RSU zīmolam un identitātei rak-
sturīgos sarkanīgos toņus sienu fragmentu lazējumā. Detaļās ir 
spēks, tām interjerā piešķirta nozīme, piedomājot pie dažādām 
funkcionāli estētiskajām niansēm. Uz balto sienu fona izceļas 
melns U veida profils, akcentējot durvju aprises, bet dekoratīvie 
melnie paneļi ir vieta auditorijas nosaukuma izvietošanai un 
ekrānam ar digitāli pārskatāmu noslodzes grafiku. Lifta ailas ap-
dare ar nerūsējošo tēraudu 120 cm augstumā pasargā no nobru-
žāšanās sienu; panno otrā stāva ātrija daļā, kuru veido palielināts 
un slejās digitāli sagriezts vēsturiskais foto, to pieskaņojot griestu 
dekoratīvajam ritmam, ir mākslinieciski radošs atgādinājums par 
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ēkas saturu – pētniecība, izglītība, inovācijas un zāļu pagatavošana. 
Akustiskās labsajūtas nodrošināšanai koptelpās un auditorijās 
lietoti dažāda profilējuma interjera stilistikai atbilstoši akustiskie 
griesti un vertikāli sienu paneļi. Arī melni krāsoto inženierko-
munikāciju robustā estētika vietās, kur tās atklājas, ir pilnvērtīgs 
interjera elements.

Ēkas pirmā stāva vestibilu ar pagraba stāvu un otro stāvu 
savieno sarežģītas ģeometriskas formas liektas betona kāpnes 
ar bordo toņa dekoratīvo krāsojumu. Kāpņu veidolu ietekmējusi 
cilvēka DNS spirāles forma, kas realizēta ar salīdzinoši sarežģītu 
monolītās betonēšanas tehnoloģiju un liektām veidņu formām. 
Ātrijs apvieno pagraba stāvā esošo garderobi, 1. un 2. stāvu, un, 
pateicoties pārdomātiem arhitektūras risinājumiem, arī pagraba 
stāvā ieplūst dienas gaisma. Stilizētā griestu lustra, dekoratīvi 
liektās lamellas ir ēkas interjera arhitektūras īpašās vērtības, radot 
modernu svinīgumu ēkas ieejas mezglā, kur norisinās dažādi pa-
sākumi un tiek sagaidīti viesi. Savukārt laboratoriju telpās griestu 
plaknes piepildītas ar estētiski noformētām inženierkomunikā-
cijām melnā tonī. Mēbeļu koncepts ir īpaši radīts šai ēkai – toņos 
izmantota balta, melna un RSU korporatīvā bordo krāsa.

Lifts izvietots ēkas centrālajā vestibila daļā. Viens lifts, mudinot 
tomēr kāpt pa kāpnēm un kustēties. Lifta kravnesība piemērota 
2 t smagumam, lai nodrošinātu jebkuras laboratorijas iekārtas vai 
apkalpojošo ventilācijas sistēmu iekārtu detaļu transportēšanu.

LIETOTIE MATERIĀLI  

UN BŪVIZSTRĀDĀJUMI

L
ai nodrošinātu būvniecības izmaksu efektivitāti un 
iekļautos noteiktajā budžetā, ēkas apjoms projektēts, 
izmantojot racionālas būvniecības metodes, 
vienlaikus pielaikojot augstvērtīgus materiālus  
un lietojot laikmetīgas būvniecības tehnoloģijas.

Materiāli ir lakoniski, vizuāli izteiksmīgi, ilglaicīgi, 
kvalitatīvi, veselībai droši.

Pamati. Ēka balstās uz pamata plātnes 30 cm biezumā, 
pāļu izbūve nebija nepieciešama, arī hidroizolācijas 
izbūve nebija vajadzīga, jo ēka ir būvēta uz kāpas, 
gruntsūdeņu līmenis ir vēl krietni zem pamatu plātnes. 
Pamatu izbūvē izraktā grunts bija pietiekami nestspējīga, 
lai to izmantotu atpakaļ aizbēršanai.

Ēkas nesošais karkass – dzelzsbetona kolonnas  
un sienas monolīta dzelzsbetona pārsegumi.

Ārsienas – monolīta dzelzsbetona sienas ar siltinājumu 
un ventilējamu fasāžu apdari.

Starpsienas – monolīta dzelzsbetona sienas vai metāla 
karkasa starpsienas ar ģipškartona apšuvumu un 
minerālvates pildījumu.

Tīrtelpu blokā – speciālās metāla paneļu hermētiskās 
starpsienas.

Grīdas – ar lielai slodzei atbilstošu EPS izolācijas slāni un 
betona izlīdzinošo kārtu. Grīdā – apkures caurules, kā arī 
izolācijas slānī izvietotas laboratoriju telpu tehnoloģisko 
izlietņu kanalizācijas caurules, lai tās nešķērsotu 
zemāko stāvu mācību telpas. Grīdas seguma materiāli: 
PVC linolejs lielas noslodzes telpās. Laboratorijās un 
materiālu palīgtelpās lietots linolejs ar īpaši augstu 
ķīmisko noturību un antistatiku. Epoksīda pārklājums 
grīdām paredzēts telpās, kur nepieciešams viegli kopjams 
īpaši noturīgs grīdas segums. Tehniskajās telpās un 
autostāvvietā paredzēts betona segums ar pretputekļu 
sastāva pārklājumu.

Sienu apdare – sienas krāsotas ar krāsu, atbilstošu 
higiēnas prasībām izglītības iestādēm, kā arī viegli 
kopjamu, mazgājamu.
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BŪVNIECĪBAS TEHNOLOĢIJU INOVĀCIJAS 

UN VIEDĀS TEHNOLOĢIJAS

• Pasūtītāja ierosināts papildu dalījums būvniecības procesā – pienākumu struktūrā:
- lai uzlabotu būvprojekta risinājumus un to ieviešanu būvdarbu laikā, ieviests 

uzraudzības pakalpojums – būvuzraudzība kopā ar būvprojekta auditu;
- lai atvērtos tirgus dalībniekiem un iegūtu saimnieciski izdevīgāko piedāvājumu 

jau projektēšanas laikā, atsevišķi izdalīti vispārīgo būvdarbu apjomi un tīrtelpu 
būvdarbu apjomi. Pirms iepirkuma konkursiem detalizēti aprakstīts abu būvuzņēmēju 
sadarbības, atbildības un pienākumu sadalījums. Veikti divi būvdarbu iepirkumi;

- lai saglabātu būvniecībā iesaistīto pušu kvalitatīva rezultāta sasniegšanas pienākumus, 
līguma saistības noslēdzas tikai pēc tehnoloģijas un specializēto mēbeļu ierīkošanas un 
ieregulēšanas.

• Auto iebraukšanai teritorijā izbūvētās barjeras un vārti tiek vadīti ar numuru  
nolasīšanas sistēmu (kamera + luksofors). Izbraukšanu nodrošina indukcijas cilpa,  
kas iebūvēta cietajā segumā.

• Farmācijas tehnoloģiju un studiju vajadzībām ēkas 2.–4. stāvā ierīkota attīrītā ūdens 
apgādes sistēma, kuru veido divas cilpas (no speciāla polipropilēna trubām),  
un 5. stāvā ir ūdens attīrīšanas sistēma (apgrieztā osmoze).

• Ēkā izveidota saspiestā gaisa un augstās tīrības laboratorijas gāzu apgādes sistēma  
(Ar, He, N2, H2, O2) – galvenokārt 4. stāva analītiskajām vajadzībām (GZFL).

• Ēkas mikroklimata (apkures, gaisa ventilācijas ar gaisa mitrināšanu un dzesēšanas) 
sistēmas nodrošinātas ar attālinātu vadību ar laika grafika iespējām.

• Ēkās klimata nodrošināšanai tiek izmantota free cooling sistēma, kas vēsajos gada 
mēnešos izmantos atmosfēras siltumu.

• Ēkas dienvidu fasādē ir uzstādītas āra žalūzijas, kas līdzsvaro telpu klimatu.  
Žalūziju vadība un ārējie sensori (meteostacija) pielāgo žalūziju darbību laika apstākļiem. 
Žalūziju darbība tiek iestatīta arī laika grafikā, kā arī ir lokāla vadība pie aprīkotā loga.

• Ēkas koplietošanas telpu apgaismojums tiek vadīts ar automātiskās sistēmas palīdzību. 
Sensori reaģē uz āra apgaismojumu un katrai apgaismojuma grupai nodrošina individuālu 
darba režīmu.

• Ēkas būvdarbu izpilddokumentācija tiek izstrādāta arī 3D modeļa formātā,  
to plānots izmantot uzturēšanas un apsaimniekošanas nolūkos.
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Ceturtā stāva tīrtelpu bloks veidots pēc principa telpa telpā, ap-
kārt tīrtelpu blokam iespējams pa gaiteni un logiem vērot notiekošo. 
Logi nodrošina arī dienas gaismas pieejamību tīrtelpu blokā.

Piektais, tehniskais stāvs ir samazināta apjoma, kurā izbūvēta 
telpa ventkamerām mikroklimata nodrošināšanai, te atrodas kom-
presori, attīrītā ūdens sistēmas un citas sistēmas tieši ceturtā stāva 
tīrtelpu blokam. Pagraba stāvā izvietotas dažādas tehniskās telpas – 
siltummezgls, ūdens ievada telpa, ventilācijas iekārtu un siltuma/
aukstuma sadales telpas, kā arī pazemes autostāvvieta. 

Rēķinoties ar riteņbraukšanas popularitāti, velo novietnes ir 
ievērojamā skaitā gan pie ēkas, gan pagrabstāvā.

Labiekārtojums

Teritorija ir reljefa, ar diezgan ievērojamu līmeņa atšķirību. 
Kalnā, kas ir vēsturiskā kāpa, slejas pati majestātiskā ēka, bet 
nogāze līdz pat Jūrmalas gatvei atvēlēta publiski pieejamajam 
labiekārtojumam. Aprīkojums ārtelpā – soliņi un atkritumu tvert-
nes – ir pārdomātas formas, pievilcīgs un vandāļu drošs, veidots no 
betona, tērauda un koka. Teritorija ir izgaismota un pārskatāma arī 
diennakts tumšajā laikā. Pārdaugava ir zaļumu ieskauta, īpaši tas 
jūtams pavasarī, kad augi plaukst un zeļ un ziedu aromāts pārņem 
visu apkaimi. Arī pie RSU ēkas ievu ziedēšana maijā reibina.

Apkaimes lietusūdens novadīšanas kanalizācijas sistēmas jaudas 

RSU rektors prof. Aigars Pētersons:

− Farmācijas 
studiju un pētnie-
cības stiprināšana 
ir stratēģisks Rīgas 
Stradiņa universitātes 
attīstības virziens. 
Jaunajā centrā izvei-
dota unikāla labora-
toriskā infrastruktū-
ra  – tablešu preses, 
tostarp simulatora, 
kā arī kompakcijas, 
kapsulēšanas, ekstrū-

zijas, mikronizācijas un citas iekārtas. Tā palīdzēs būvēt 
stabilu tiltu starp akadēmisko vidi un farmācijas industri-
ju, aizpildot robu cieto zāļu formu izpētē un izstrādē un 
pievēršoties tādiem farmācijas nozarei globāli būtiskiem 
jautājumiem kā, piemēram, slikti šķīstošo aktīvo vielu 
tehnoloģisko procesu pilnveidošana.

2. vieta  
konkursā 
Latvijas 
Būvniecības 
Gada balva 
2022 nominācijā 
Jaunbūve - 
sabiedriska ēka
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Sergejs Frolovs, Būvuzraugi LV vadītājs:

− Vispirms jāuzsver, ka RSU Farmācijas fakultātes ēkas 
realizācija, manuprāt, ir lielisks inženierkonsultanta institūta 
veiksmes pierādījums, jo šajā projektā Būvuzraugi LV veica 
pakalpojumus gan projektēšanas, gan būvniecības laikā, 
nodrošinot veiksmīgu un efektīvu projekta realizāciju. 
Domāju, atzinīgie pasūtītāja un RSU studentu vārdi, kā arī 
2. vieta nozares konkursā Latvijas Būvniecības Gada balva 
2022 ir apliecinājums, ka RSU jaunā ēka ir labu būvniecības 
standartu paraugs.
Protams, lai paveiktu kaut ko netriviālu, kāds ir šis objekts 
interjerā un fasādes daļā, projekta gaitā bija jāatrisina daudz 
specifisku mezglu un detaļu, tāpēc ēkas BIM modelis noteikti 
atviegloja šo mezglu izstrādi. Pasūtītājs jau no paša sākuma 
ir noteicis, ka arī ēkas ekspluatācija tiks veikta BIM vidē, 
tāpēc jau sākotnēji visi reglamenti un prasības tika sastādīti 
tā, lai modelis būtu pēc iespējas pilnvērtīgāks.
Īpaši vēlētos izcelt būvuzņēmēja sniegumu, jo Covid un kara 
apstākļos būvuzņēmējiem bija jārisina daudz aktuālu un 
sarežģītu jautājumu un jāpieņem arī sāpīgi lēmumi, ar ko 
būvuzņēmējs lieliski tika galā.
Manuprāt, jaunā RSU ēka noteikti ir kļuvusi par modernu 
vizītkarti, kas laikā, kad liela daļa dzīvo uzmanības piesaistī-
šanas virpulī, pildīs arī magnēta funkciju studētgribētājiem 
no visas pasaules.

izrādījās nepietiekamas, lai uzreiz akumulētu lietusūdeni no RSU 
ēkas un pieguļošās teritorijas. Kā risinājums rasta iespēja izbūvēt 
apakšzemes lietusūdens rezervuāru, kas uzkrāj lietusūdeni un to 
pamazām iepludina maģistrālajā ūdens aizvades sistēmā.

Ēkas galvenās ieejas pusē ir ierīkots priekšlaukums ar karogu 
mastiem, apgriešanās iespēja operatīvajam transportam un pie-
gādēm un neliela atpūtas vieta ar soliņiem. No ieejas uz dienvidu 
pusi priekšlaukums pāriet atpūtas terasē ar soliņiem. Gājēju 
celiņi starp ēku un Jūrmalas gatvi nodrošina piekļuvi stāvlau-
kumam un galvenajai ieejai. Izmantotie bruģējuma raksti un 
krāsas – melna, pelēka un balta – savietoti tā, lai vizuāli nolasītos 
atsevišķas funkcionālās zonas. Teritorijā plānotās stādījumu 
zonas lielākoties veidotas estētiskos nolūkos, lai funkcionētu 
kā akcents uz kopējā objekta fona, izmantojot Latvijas klimatis-
kajiem apstākļiem piemērotus kokaugus (krūmus, graudzāles 
un ziemcietes). Piemēram, žogi, kas norobežo RSU teritoriju no 
apkārtnes privātīpašumiem, tiek apaudzēti ar vīnstīgām. Lai 
teritorijas labiekārtojumā ienestu telpiskumu, papildu saglabā-
jamiem kokiem atsevišķās vietās tiek paredzētas nelielas koku 
grupas. Interesants objekts kādas privātmājas teritorijā ir vētras 
lauzīta koka paliekas, kas izskatās gana pievilcīgi un ir saudzē-
jams, jo to apdzīvo kāda ļoti reta sarkanu vaboļu suga, kuru skaits 
Eiropā saskaitāms uz vienas rokas pirkstiem.

RSU Infrastruktūras departamenta 
direktors, arhitekts, projekta 
attīstības vilcējspēks

DAINIS ZEMEŠS
Darba pieredze: RSU, Rīgas nami, 
SIA LIG, Paralēli – RTU Arhitektūras 
fakultātē lektors. Izglītība: RTU 
arhitektūra (maģistrs), Rīgas lietišķā 
mākslas koledža. Nozīmīgākie 
projekti: biroja ēka Duntes ielā 
23a, RSU Anatomikuma kompleksa 
atjaunošana Kronvalda bulv. 9, 
RSU Taurenes sporta kompleksa 
atjaunošana, RSU Dienesta viesnīcas 
jaunbūve Dārza ielā 5, kā arī citi 
objekti.

Noslēguma vietā

RSU jaunā ēka ir vieta inovāciju radīšanai zāļu jomā, te tiek izgata-
votas, testētas un vairākas reizes pārbaudītas zāles, notiek tabletēša-
na, granulācija, iesaiņošana kapsulās. Gatavo un izstrādāto materiālu 
pēc tam pārņem jau lielie Latvijas zāļu ražotāji.

RSU Iepirkumu nodaļas vadītāja 
Sabīna Bušmane, projekta 
vadītājs Nilss Rancāns, RSU 
pārstāvis Dainis Zemešs, 
būvuzraugs Sergejs Frolovs
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ROZE PELDU 

REZIDENCE  

LIEPĀJĀ

INĀRA APPENA
Publicitātes foto

L
iepājas Jūrmalas parkam līdzās esošo vēsturisko koka vasarnīcu un 
arī dzīvojamo ēku liktenis ir bijis dažāds, diemžēl padomju laiks lie-
lākoties aizslaucīja no to fasādēm greznības un sakoptības vaibstus. 
Ne visas ēkas piedzīvoja atdzimšanu jaunu saimnieku rūpīgo roku 
gādībā, daža laba pazuda aizmirstībā, bet citas pacietīgi gaidīja. Savu 

kārtu sagaidīja arī nīkuļojoša grausta stāvoklī esošā ēka Peldu ielā 56, 
kas garāmgājējiem vienmēr raisīja neizpratni, kā tik pilsētbūvnieciski 
vērtīgā vietā var atrasties nams tik bēdīgā stāvoklī. Nu bēdu stāsts ir 
galā, jo tagad liepājnieki un pilsētas viesi var priecāties par atjaunotu, 
gaumīgi sakoptu īpašumu, kas turklāt ir publiski pieejams, jo tajā ir 
ierīkota Roze Peldu Rezidence viesnīca, kas 2022. gadā tapa pieejama 
pirmajiem viesiem, un jau 2023. gada vasarā visi numuriņi esot rezer-
vēti. Pirmklasīgs serviss ērtos un gaumīgos apartamentos jūras tuvumā 
ir tie faktori, kas viesiem, kas tur jau reiz bijuši, liek atgriezties atkal.

Atskats vēsturē

Jaunā Roze Peldu Rezidence atrodas uz jūru vedošās Peldu ielas un uz 
nelielās šķērsielas Vites ielas stūra, kur pirms tam atradās divas savstar-
pēji savienotas divstāvu dzīvojamās ēkas, kas tika pārbūvētas viesnīcas 
vajadzībām, kā arī divas palīgēkas, kas tika nojauktas.

Tātad sākotnēji šajā vietā atradusies 1870. gadā uzbūvēta koka ēka 
uz mūra cokola, kurai 1890. gadā izbūvēts otrais stāvs un 1890.–1908. 
gadā pēc arhitekta Paula Maksa Berči projekta piebūvēts sarkano ķieģeļu 

Objekts Dzīvojamo ēku pārbūve par viesnīcu 
Roze Peldu Rezidence, Peldu ielā 56, Liepājā. 
Pasūtītājs Hermes Invest, Oleg Chramov. 
Arhitekts Agris Padēlis-Līns sadarbībā ar Dārtu 
Kleinbergu, Gustavu Apsīti, Evitu Biķi, Kasparu 
Medni; BK daļa Agris Kukličs, Ilgvars Štāls; AVK, 
UK, UKT, GA, GAT daļas Inženiera I. Akmentiņa 
birojs; El, UAS daļas Edgars Cērps; fasāžu 
sistēmas PUM; logi, durvis Mežmaļi; mēbeles 
Woodplus, FEIDI; apdares materiāli, santehnika 
HL studija. Būvnieks Hermes invest, Dagnis 
Ciukors. Būvuzraudzība Gints Ernstsons. 
Būvniecība 2019.–2022.

34 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #2



2. vieta  
konkursā 
Latvijas 
Būvniecības 
Gada balva 
2022 nominācijā 
Pārbūve
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mūra apjoms un vienstāva koka piebūve. Ēka tajā laikā piederēja 
Liepājas fabrikantam Lazāram Rostovskim. Padomju laikā gar 
kaimiņu robežu izbūvēta vienkāršu palīgēku rinda. Pēdējos gados 
dzīvojamās ēkas netika izmantotas.

Abām dzīvojamām ēkām 2017. gadā veikta arhitektoniski 
mākslinieciskā izpēte un tehniskā apsekošana, pēc kuras izstrā-
dāja fasādes restaurācijas projektu, taču tas netika realizēts, līdz 
ēku īpašnieki nolēma tur ierīkot viesnīcu un pārbūves projekta 
izstrādi uzticēja Agrim Padēlim-Līnam, vienam no pieredzes 
bagātākajiem Liepājas arhitektiem.

Projektā ieplānotais

Viesnīcas izveides projekts paredzēja atjaunot vēsturiskās koka 
ēkas veidolu tās sākotnējā skatā, restaurējot apdari un atjaunojot 
trūkstošās detaļas. Koka ēkai tika atjaunota lielā jumta pārkare un 
Peldu ielas galvenā fasāde ar ieejas lieveni un balkoniņu ar koka 
margām. Tai detaļās un formās līdzīga ieeja izveidota arī pret Vites 
ielu. Saglabātajos koka un mūra ēkas apjomos projekts paredzē-
ja veikt pirmā un otrā stāva telpu pārplānošanu, pielāgojot tās 
viesnīcas numuru iekārtošanai, kā arī izmantot koka ēkas bēniņus 
un esošo pagrabu, ierīkojot tajā saimniecības telpas. Bēniņu stāvā 
atjaunotas jumta izbūves to vēsturiskajā veidolā, tur izvietotas 
palīgtelpas. Pret iekšpagalmu aiz skursteņa no ielas neredzamā 

zonā izveidota jauna stiklota jumta izbūve bēniņu izgaismošanai. Lai 
palielinātu viesnīcas kapacitāti, ēka papildināta ar laikmetīgas jaun-
būves daļu – karkasa divstāvu būvapjomu ar stikla fasāžu sistēmu, kas 
iederas parka apbūves ainavā, ļaujot tai spoguļoties plašajā stiklojumā. 
Jaunizveidotajā viesnīcā ir 12 numuri, kuros kopā ir 17 guļamtelpas.

Restaurācija

Pirms projekta izstrādes veiktajā mākslinieciskajā izpētē tika 
uzskaitīta virkne vērtīgu un saglabājamu detaļu, kas tika restaurētas 
un izmantotas, bet trūkstošās daļas tika izveidotas pēc analogiem pa-
raugiem. Visi trīs vienoto viesnīcas būvtēlu veidojošie apjomi risināti 
atšķirīgi, saglabājot katra savdabību.

Koka ēkas sienas no ārpuses apšūtas ar horizontālu apdares dēļu 
klāju, rotātas dekoratīviem elementiem. Mūra ēkas ārsienas ir māla 
ķieģeļu mūris, kombinēts ar apmetuma apdari, ēkas fasāde pārbūves 
laikā tika attīrīta, atjaunots šuvojums, kā arī saglabāta esošā jumta 
koka konstrukcija, bojātos elementus aizstājot ar jauniem. Abām vēstu-
riskajām ēkām pamati būvēti no plēsta akmens un ķieģeļiem.

Jaunā piebūve

Jaunbūvēto apjomu veido tumšināta stiklojuma slēptā alumīnija 
fasāžu sistēma. Jaunais apjoms uzcelts abu nojaukto palīgēku vietā, tā 
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novietojums ļauj atrisināt visu iekštelpu izgaismojumu, kā 
arī vides pieejamību visiem līmeņiem. Jaunbūvē izveidota 
arī atsevišķa ieeja dārzam un saimnieciskajām zonām pag-
rabā. Piebūvei uzbūvēti monolītā betona lentveida pamati, 
kas vienlaikus ir arī pagraba sienas, pagraba pārsegums – 
tērauda sijas un monolīta dzelzsbetona plātnes, bet pirmā 
stāva pārsegumam un jumta konstrukcijai ir tērauda un 
koka sijas.

Viesnīcas ēka aprīkota ar visām nepieciešamajām mūs-
dienīgām inženierkomunikācijām.

Vēsturiskais interjers

Ēku vēsturiskie interjeri savulaik bijuši krāšņi rotāti ar 
sienu un griestu gleznojumiem un rozetēm, turklāt daži ir 
patiesi labi saglabājušies līdz mūsdienām un tiek eksponē-
ti. Divos viesnīcas numuriņos to iemītnieki var apbrīnot 
19. gs. beigu griestu apdari historisma stilā vai 20. gs. 
sākuma jūgendstilam raksturīgās formās. Savukārt 
sākotnējā dekoratīvo flīžu (17x17 cm) grīda saglabājusies 
verandā pie mūra ēkas Peldu ielas pusē, tā ir prasmīgi 
atjaunota un izmantojama. Restaurēti arī oriģinālie sa-
glabājušies logi un vecās koka kāpnes, kas palikušas savā 
sākotnējā vietā.
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Jaunradītais interjers

Viesnīcas jaunajā interjerā atpazīstams Agra Padēļa-Līņa rokraksts, 
ko raksturo niansēta izmantoto toņu un materiālu saspēle. Rakstainu 
tapešu un klasisku mēbeļu izvēle numuriņos rada senlaicīgu, pārtikuša 
pilsētnieka dzīvokļa noskaņu un omulīgu, mājīgu sajūtu. Visās viesu tel-
pās sienas sedz ornamentētas papīra tapetes, grīdas klāj koka segums – 
tumši brūns parkets. Katrā numuriņā virtuves zonā neiztrūkstoši ir 
apaļš ēdamgalds ar sēžamdīvānu un krēsliem, kā arī iebūvēta virtu-
ves iekārta ar nepieciešamo aprīkojumu – sadzīves tehnika, trauki un 
galda piederumi −, lai viesi paši varētu gatavot ēdienu, jo viesnīcas 
numuriņus vasarās daudzi īrē uz samērā ilgu periodu. Turklāt 
viesnīcā nav restorāna un netiek pasniegtas brokastis, taču viesiem 
ir iespēja doties uz netālu esošo citu šī Park Hotel Liepāja group tīkla 
viesnīcu, kur tās pasniedz. Visos numuriņos logiem ir aizkari, radot 
patiesi mājīgu gaisotni. Mēbeles katram numuram īpaši izgatavotas pēc 
Agra Padēļa-Līņa skicēm. Atšķirīgs ir jaunā apjoma interjera dizaina 
risinājums, tas ir mūsdienīgāks, lakoniskāks, klusinātākos toņos, toties 
tur ir lieli panorāmas logi, kas ļauj baudīt apkārtējo ainavu.

Vides pieejamība

Lai nodrošinātu vides pieejamību cilvēkiem ratiņkrēslos, pie 
jaunuzbūvētā apjoma ir izveidots panduss, jo galvenās ieejas viesnīcā 

no atjaunotās koka ēkas ir saglabātas vēsturiskajā veidolā ar 
lieveni un vairākiem pakāpieniem, tāpēc to ir nolemts nemai-
nīt. Otrajā stāvā viesi ar ierobežotām pārvietošanās spējām 
var nokļūt ar liftu, kas ierīkots viesnīcas vēsturiskajā mūra 
apjomā. Protams, ievērotas arī prasības marķēt pakāpienus un 
izvietotas spilgtas piktogrammas cilvēkiem ar redzes traucē-
jumiem.

Teritorijas labiekārtojums

Visa viesnīcas pagalma teritorija labiekārtota ar apzaļumo-
tiem priekšdārziem gar Peldu un Vites ielu, ar iekoptu zālienu 
un stādījumiem, saglabāti visi esošie koki. Viesnīcas priekš-
laukumā tās vēsturiskajā vietā atrodas restaurēta strūklaka, 
piešķirot pagalmam īpaši greznu skatu. Nosacīti nelielajā, no-
robežotajā pagalmā izveidotas novietnes sešām automašīnām. 
Līmeņu pārvarēšanai izveidots teritorijas paaugstinājums gar 
jauno būvapjomu, jau minētais panduss, tādējādi nodrošinot 
pārvietošanās pieejamību visā teritorijā. Atkritumu kontei-
neriem izveidota nodalīta, no kaimiņu robežas atvirzīta zona 
zemesgabala ziemeļu daļā.

Roze Peldu Rezidence ieņēmusi savu godpilno vietu citu 
Liepājas viesnīcu vidū un ar smalkas jaunpienācējas stāju 
cieņpilni sagaida savus nākamos viesus.
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AGRIS PADĒLIS-LĪNS
Arhitekts. Absolvējis Rīgas Politehnisko 
institūtu (1986). Mācījies koktēlniecības 
nodaļā Liepājas Lietišķās mākslas 
vidusskolā (1977−1981). Strādājis 
Liepājas pilsētas izpildkomitejas 
projektēšanas grupā (1986−1988). 
Liepājas pilsētas galvenais arhitekts 
(1988−1990). Arhitekts SIA Arhitektu 
birojs. Padēlis-Līns un Kaugurs 
(1991−2005). Kopš 1995. gada 
IK Arhitekts Agris Padēlis-Līns. 
Pasniedzējs Liepājas Mākslas vidusskolā 
(1986−1990), Liepājas Mūzikas, mākslas 
un dizaina vidusskolas (LMMDV) 
arhitektūras nodaļā (kopš 2017), 
arhitektūras specialitātes programmas 
vadītājs LMMDV (kopš 2022). 

Arhitekts Agris Padēlis – Līns

V
iesnīca Peldu ielā 56 ir villa romantiskākajā 
Liepājas pilsētas rajonā – piejūras parka 
vasarnīcu apbūves zonā, kurā arhitektūra ir 
kā mežģīnes un apkārtne smaržo. Projekts 
atjauno divu vēsturisku ēku būvapjomu 

un to fasāžu plastiku līdz vissmalkākajai niansei, 
funkcionāli ēkā izvietojot 12 numuriņus pilsētas 
viesiem. Profesionāli aizraujoši bija abu vēsturisko 
apjomu vienību papildināt ar trešo – laikmetīgu 
būves daļu, kas lakoniski, delikāti papildina 
kopējo ansambli un piešķir jauna laika dimensiju 
kopējā kompozīcijā. Īpaša uzmanība projektā 
pievērsta interjeriem, saglabājot būtisko, vērtīgāko 
restaurējot. Telpiskumā un lietu dizainā meklēts 
tēls, kurš respektē sākotni un iesniedzas šodienā. 
Projektētās telpu apdares, krāsu izvēle, mēbeļu, 
aprīkojuma valoda seko telpu mērogam, veido 
dialogu ar ēkas koptēlu un parka atmosfēru.
Šķiet, šīs ir projekta veiksmes un prasmes.
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RosiniDivani dīvāni no pašas Toskānas sirds salonā Feidi. Itāļu elegance, 
komforts un arī praktiskums – pilnībā noņemami audumi, ko tik ļoti novērtē 
mūsu klienti. Piedāvājumā arī lieliski izvelkamie dīvāni ikdienas gulēšanai.

Feidi dizaina mēbeles
Katlakalna iela 6D (Decco Centrs)  
Rīga, LV-1073, Latvija
www.feidi.lv



ROMANTISKS VAKARS

VIDUSJŪRAS NOSKAŅAS TEPAT 

LATVIJĀ – CARNIKAVĀ, BOLDERĀJĀ 

VAI LAPMEŽCIEMĀ BALTAJĀS 

SMILŠU PLUDMALĒS. 

JĀPAĶER TIKAI DAŽAS JAUKAS LIETAS NO MĀJĀM SASKANĪGOS 

TOŅOS, SPIRDZINOŠI AUGĻI, MAZLIET IZDOMAS UN VĒLMES 

IEPRIECINĀT KĀDU TUVU CILVĒKU VAI DRAUGU PULCIŅU –  

UN NEAIZMIRSTAMS VASARAS VAKARS BŪS IZDEVIES.



Stils Gunita Jansone, foto Madara Pumpure



ZĀĻU 

PAGATAVOŠANAS 

TELPA – VĒSTURE, 

DIZAINS, STILS
AGRITA LŪSE
Foto Jeļena Jeļisejeva-Ozola
(MUUD arhīvs) 

Komerctelpu interjera 
realizācija, adrese Brīvības 
iela 68, Rīga. Pasūtītājs Saules 
aptieka. Projekts SIA MUUD, 
arhitekti Dins Vecāns, Jurijs 
Kostirko, Raitis Štobe.
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K
āda nama pirmais stāvs Brīvības ielā Rīgā ieguvis neparastu 
skatu, atverot lielus, skaistus, kopskaitā 5 panorāmas logus  
uz zāļu pagatavošanas procesu. Laikā, kad zināmu populari-
tāti ieguvušas sazvērestības teorijas par zāļu sastāvu, kuru 
pagatavošanu slēptin slēpj no visām acīm pagrabos vai bun-

kuros, tepat Latvijā mēs varam vērot nevis sadomātu performanci 
par tēmu, bet īstu, reālu zāļu pagatavošanas procesu izteikti radošā 
un pievilcīgā noformējumā. Bet viss nav tik viennozīmīgi, šāda 
veida pārdomāta profesijas noslēpumu atvērtība var kalpot arī kā 
iedvesma un varbūt kādu jaunieti rosināt apgūt tik ļoti interesanto 
farmaceita profesiju. Citam savukārt sniegt pārliecību, ka zāļu pa-
gatavošana notiek tīrās, askētiskās, tajā pašā laikā dizainiski stilīgās 
telpās. Vēl citam liek pievērsties skatam atvērtajam procesam kā 
skaistai parādei. Ikviens ir gaidīts kā skatītājs, personāls ir pieradis 
pie vērotājiem un nemulst. Tas ir jānovērtē, jo ne visi no mums savu 
darba dienu būtu gatavi pavadīt skatlogā.

Lai nonāktu līdz izteiksmīgajam rezultātam, autors Jurijs 
Kostirko un Dins Vecāns no arhitektu biroja MUUD kopīgi ar 
pasūtītāju, darbiniekiem, NKMP (jo ēka ir arhitektūras pieminek-
lis) risināja garum garas sarunas, zīmēja konceptu, piestrādāja 
pie detaļām, diskutēja, meklēja sadarbības partnerus interjera 
aprīkojumam, vēl un vēlreiz pārdomāja risinājumus… Process 
bija nogurdinošs, bet gandarījums par paveikto bija nenovērtējams. 
Toties mēs, sabiedrība, varam tikai priecāties, ka pie mums ir kaut 
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kas tāds, kā nav citur Eiropā, un droši vest savus ārzemju viesus  
aplūkot zāļu pagatavošanas norisi.

Publiski atvērts zāļu pagatavošanas process ir jaunākās vēsmas 
Eiropas aptieku attīstībā, kur aptiekas cenšas kļūt pieejamākas un 
tuvākas klientiem, taču pat ne tuvu visiem izdodas tas, kas panākts 
šajā objektā. Latvijā jau vairākos vēstures saglabāšanas projektos ir 
izmantots risinājums telpa māja mājā. Arhitekta Reiņa Liepiņa un 
Sudraba arhitektūra komandas projektā Hanzas perons ir iesaiņota 
bijusī preču stacija, lai saglabātu industriālo mantojumu, Ģertrūdes 
un Baznīcas ielas stūrī Rīgā ir māja mājā – stiklotu plakņu čaula sedz 
vēsturisko ēku no ārpuses, izrādot un tajā pašā laikā pasargājot 
arhitektūras kultūrvēsturisko mantojumu. Projekta autori ir arhitekts 
Andris Kronbergs un ARHIS komanda. MUUD vadošie arhitekti Dins 
Vecāns un Jurijs Kostirko atzīst, ka šie projekti palīdzēja nonākt pie 
galvenā koncepta un vadlīnijām, risinot zāļu pagatavošanas telpu 
dizainu un tālāk telpa telpā un atvērtību skatītājam.

Uzstādījumi un realizācija

Bija neskaitāmi birokrātiskie uzstādījumi interjera pārbūvei par 
atvērtu telpu un vērsumam uz publisko vidi. Tie burtiski sasēja rokas, 
kas savukārt ir būtisks iemesls, lai sāktu domāt ārpus visa ikdienišķā. 
Interjera vēsturiski mākslinieciskie artefakti saskaņā ar NKMP norādēm 
bija pilnībā saglabājami, jo ēka, kā jau minēts, ir arhitektūras pieminek-
lis, līdz ar to stiprināt konstrukcijas pie tiem nedrīkstēja. Taču pie gluda-
jām plaknēm bija iespēja atbalstīt, piemēram, leņķa stiprinājumu vai arī 
pieskarties pie tām. No otras puses – zāļu pagatavošanas telpām ir ne-
pieciešama paaugstināta tīrība, ko nosaka dažādi stingri telpas funkcijai 
atbilstoši higiēnas normatīvi. Tie paredz izveidot ļoti gludas virsmas 
(sienas, griesti, grīda), ko ērti tīrīt, nodrošināt ventilāciju, mikroklimatu, 
kondicionēšanu, dažādu aprīkojumu integrēšanu telpā. Faktiski ļoti 
pretrunīgi nosacījumi, gandrīz kā anekdotē – ar zaļu zīmuli uzvelciet 
sarkanu līniju… Arhitektiem tas tomēr izdevās, iedomājoties par risi-
nājumu telpa telpā, kurā vienu no otras norobežo izturīgas, gludas, hi-
giēnas prasībām atbilstošas plaknes – šobrīd popularitāti zaudējušais 
materiāls franču iestieptie griesti. Stikla plakņu izmantošana būtu 
pārāk dārga, masīva un samazinātu lietderīgi izmantojamo platību. 
Uzstādījums nepieskarties vēsturei tika realizēts ar metāla konstruk-
cijas skeletu no 30x30 mm kvadrātveida profiliem, ko iebūvēja zinā-
mā attālumā no griestiem un sienām, lai uz tās stiprinātu caurspīdīgo, 
izturīgo materiālu, kas turklāt ir arī noņemams ģenerāltīrīšanas laikā 
un pilnībā nomazgājams vai arī – nomaināms pret jaunu.

Grīdas pīrāgs arī nav vienkāršs, ir iebūvēta pacelta grīda, lai zem 
tās izvietotu nepieciešamo inženierkomunikāciju tīklu, kas telpai ļauj 
dzīvot noteiktajā režīmā, – ventilāciju, kondicionēšanu, elektroinstalā-
ciju, vājstrāvas tīklus, ūdens pievadi un kanalizāciju. Par ventilācijas un 
kondicionēšanas klātbūtni liecina vien nelielas, dekoratīvi noformētas 
atveres iebūvētajās mēbelēs. Nekas nav uzskatāmi redzams,  

Z
āļu pagatavošana aptiekā ir reizē 
mūsdienīga un konservatīva kompetence, 
kas ir fundamentāla personalizētās 
medicīnas sastāvdaļa ar aizvien pieaugošu 
pieprasījumu. Lai varētu pilnvērtīgi veikt 

ikdienas darbus, izpildīt sarežģītos pagatavojumus 
kvalitatīvi un ātri, aptiekas tiecas automatizēt 
visus procesus, kur vien tas ir iespējams. Taču šiem 
procesiem pāri stāv farmaceits ar savām unikālajām 
zināšanām, pieredzi un atbildību, tāpēc daudzas 
lietas vēl joprojām tiek bērtas, svērtas, berztas un 
gatavotas ar rokām pēc konkrēta priekšraksta un 
atbilstoši ārsta izrakstītajai receptei, individuāli 
katra pacienta vajadzībām un terapeitiskajām 
indikācijām.
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NKMP objekta nodošanas brīdī 
izteica atzinību risinājumiem, 

kas iekļāva interjera 
modernizāciju un piemērošanu 

atbilstoši funkcijai, vienlaikus 
saglabājot mākslinieciskās 

vērtības.
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un mikroklimats tiek nodrošināts saskaņā ar prasībām. Grīdas segums, 
kā jau pieņemts tīrajās telpās, ir linolejs ar uzlocīto kājlīsti, kas nodro-
šina iespēju ērti izmazgāt grīdu. Nepieciešamo apgaismojumu telpā 
nodrošina tikai stāvlampas, kuru gaismas jauda krietni pārsniedz ik-
dienā izmantojamo mākslīgā apgaismojuma spožumu un arī normatī-
vus. Lampas ir dimmējamas, katrs darbinieks apgaismojuma spožumu 
var regulēt atbilstoši individuālajām vajadzībām līdz pat spožākajam 
līmenim.

Mēbeles, interjera aprīkojums izgatavots pēc pasūtījuma saskaņā 
ar arhitektu skicēm, krēsli iegādāti no ražotāja, kas īpaši specializējas 
farmācijas nozarē. Rēķinoties, ka personālam visa diena jāpavada kā uz 
skatuves, jo grīda ir pacelta, tā atrodas aptuveni 28 cm augstumā virs 
ielas līmeņa, galdi veidoti ar nosegplaknēm atbalsta daļā, lai piešķirtu 
kaut nelielu daļu privātuma.

Savukārt ugunsdrošības risinājums ir ieslēpts tievā caurulē, kas 
izņēmuma kārtā stiprināta pie griestiem gludajā plaknē, neskarot 
dekorus.

Katrā ziņā risinājumus aprakstīt ir daudz vieglāks darbs, tāpēc 
jāuzsver, ka aiz katras detaļas, aiz katra koncepta, aiz katras iebūves ir 
nozīmīgs arhitektu darbs, rūpīgi veltot laiku precīzas metodoloģijas iz-
strādei. Katra detaļa ir individuāli projektēta, Dins Vecāns interjera iz-
veides laikā objektā pavadīja lielāko dienas daļu, lai būtu kā tehniskais 
atbalsts meistariem, kuri nemitīgi vērsās pēc padoma, un arī pieskatītu 
izpildes kvalitāti, kur nedrīkstēja pieļaut ne mazāko kompromisu. 
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DINS VECĀNS
MUUD arhitekts, projektu vadītājs, 
darba pieredze: Open arhitektūra 
un dizains, Arhitektoniskās izpētes 
grupa. Izglītība: Poznan University 
of Technology. Architecture 
(Poznaņa, Polija), VIA University 
College (Horsensa, Dānija), Rīgas 
Celtniecības koledža (Rīga, Latvija).

JURIJS KOSTIRKO
MUUD arhitekts, projektu 
vadītājs. Darba pieredze: 
Sudraba arhitektūra, Palast 
Architekts, Brīnišķīgo projektu 
birojs. Izglītība: Strelka Institute 
for Architecture and Design 
(Maskava, Krievija), VIA University 
College (Horsensa, Dānija), 
Rīgas Celtniecības koledža (Rīga, 
Latvija).

K
omerctelpa ietver 110 m2 plašu telpu, 
kas sadalīta šādās zonās: darbavietas 
16 darbiniekiem, 15 m2 zona trauku 
mazgāšanai, žāvēšanas skapju novietnei, 
zona produktu uzglabāšanas iekārtām – 

tas viss ieslēpts iebūvētajās, individuāli 
izgatavotajās mēbelēs. Jāatzīmē, ka pie zāļu 
pagatavošanas pieder arī aizmugures, publiski 
neredzamā zona, kas ietver piegādes, fasēšanas 
un marķēšanas zonu. 6 m2 tiks atvēlēti zāļu 
pakomātam ar iespēju piekļūt 24 stundas 
diennaktī.

Princips septiņreiz nomēri šajā objektā tika piemērots ikdienā.  
Realizēt interjera izveidi tikai no rasējumiem bez autoru klātbūtnes 
būtu gandrīz neiespējami, jo nebija standarta risinājumu,  
kā arī daudzu detaļu mezgli bija individuāli risināti, nevis pēc atkārto-
juma principa. Uzmērīšanā un precizitātes sasniegšanā palīdzēja arī 
digitālās tehnoloģijas. Dina Vecāna pārziņā bija laika grafiks, līdz ar to 
materiālu piegādes organizēšana. Pa dienu objektā, vakarā vēlu datorā 
tapa mezglu rasējumi.

Atsevišķo konkrēto darbu izpilde nekādi nedrīkstēja pārklāties – 
visi procesi bija jāplāno secīgi cits pēc cita. Piemēram, vispirms tika 
iebūvēta grīda, pēc fakta nomērīta telpa un tikai tad izveidots metāla 
skelets, savukārt, pēc fakta izmērot metāla skeletu, tika uzzīmēts  
un izgatavots iestieptā materiāla izklājums.

Projekts un lietotājs

Lai īstenotu tik neordināru un unikālu interjera konceptu, klientam 
jābūt atvērtam. Un tāds šajā gadījumā tas arī bija. Tā ir uzdrošināšanās 
atvērt publikai visos laikos tik noslēpumaino nozari, kuras aizkuli-
ses nav pieņemts demonstrēt. Bet tādējādi arī tikuši radīti kļūdaini 
priekšstati un maldi. Visas labas idejas sākas ar pasūtītāja gatavību 
kāpt ārpus ierastajiem rāmjiem. Ieliekot zāļu pagatavošanu skatlogā 
un apskatei, savdabīgā veidā tiek rosināts arī dialogs ar sabiedrību. 
Personāls ir apmierināts un ar prieku dodas uz atjaunoto darba vietu. 
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katra fasāde. Objekta īstenošana iezīmē nozīmīgu arhitektūras 
aktualitāti – pieejamo resursu atkārtotu izmantošanu.

Komentējot izstrādātos arhitektūras risinājumus, arhitekte 
atklāj, ka ēkas fasāde tiek veidota dinamiska, gaiša, izceļot tās 
tēlu apkaimē un norādot ēkas daudzfunkcionālo saturu. Ēkas 
priekšlaukums veidots uz paceltas terases un tiek segts ar 
nojumi, radot zināmu pasargātību no nokrišņiem, ieejot ēkā un 
iznākot no tās, un paplašinot laukuma izmantošanu dažādos 
gadalaikos. Laukums būs piemērots dažādu sabiedrisku notiku-
mu organizēšanai – tirdziņiem, grāmatu maiņas pasākumiem, 
koncertiem un izstādēm. Nojumes konstrukcijai ir unikāls 
dizains un koša tonālā gamma zaļi dzeltenos toņos, kas piešķir 
ēkai individualitāti un atpazīstamību. Nojume veidota ar gais-
mas atvērumiem – virsgaismām, kas vienlaikus rada gan pub-
lisku segtu ārtelpu, gan iekštelpas paplašinājumu, apvienojot 
līdz šim saskaldītos apjomus un dažādās funkcijas un padarot 
tos pieejamus ar vienām ieejas kāpnēm. Terases ieejas vedīs uz 
bibliotēkas un biroju daļu, muzeja telpu un doktorātu. Nojumes 
balstīs izteiksmīgas tērauda konstrukcijas, kuru dizains sa-
saucas ar reljefo fasādes posma apdari un daudzstūrainajām 
augu kastēm, tā radot kontrastu starp esošajai ēkai raksturī-
go modernisma valodu un laikmetīgajiem risinājumiem. Pie 
terases plānotas plašas kāpnes un divi pandusi atbilstoši vides 
pieejamības prasībām.

Pasūtītājs Ogres novada  
pašvaldība. Adrese Slokas iela 4, 
Ikšķile. Projekts, autoruzraudzība 
Firma L4. Būvnieks JC, plānotais 
noslēguma termiņš 2023. gada  
rudenis. Būvuzraugs Vires.
Zemesgabala platība 3764 m². 
Projektētās teritorijas platība 4713 m². 
Apbūves laukums 1699,3 m². Stāvu 
platība 1783,8 m². Kopējā platība 
2857,5 m². Stāvu skaits 3.

I
kšķilē top daudzfunkcionāls pašvaldības pakalpojumu centrs – 
ārstu prakses, bibliotēka, klientu apkalpošanas centrs, muzejs 
un citas iestādes vienuviet.

Administratīvā ēka Skolas ielā 4, Ikšķilē, kura būvēta 20. gs. 
80. gadu sākumā un savulaik projektēta kā ēdnīca un veikals, 

patlaban pārtop par iedzīvotājiem ērti pieejamu, daudzfunkcio-
nālu pašvaldības pakalpojumu centru. Vienlaikus tiks paaugstinā-
ta ēkas energoefektivitāte, kas uzlabos ēkas darbinieku un apmeklē-
tāju komforta līmeni un būtiski samazinās siltumenerģijas patēriņu 
un rēķinus. Ēkā apvienotas pilsētas iedzīvotājiem svarīgas funk-
cijas mūsdienīgā risinājumā. Telpās plānots izvietot doktorātu ar 
ģimenes ārstu un citu ārstu praksēm, Ikšķiles bibliotēku, bāriņtiesu, 
klientu apkalpošanas centru, tūrisma informācijas centru un muze-
ju, kā arī sapulču telpu ar jumta terasi, tādējādi attīstot pakalpojumu 
infrastruktūru pēc vienas pieturas principa. Tā tiek apvienotas 
vairākas iedzīvotājiem nozīmīgas iestādes zem viena jumta, tiks 
uzlabota pakalpojumu pieejamība, efektivitāte un kvalitāte.

Rūpēs par iedzīvotāju labbūtību  
un vides pieejamību

Ēkas pārbūve tiek īstenota divās kārtās saskaņā ar Firma L4 
izstrādāto būvprojektu. Būvprojekta vadītāja arhitekte Ieva Skadiņa 
atzīmē, ka objekts izvietots pamanāmā pilsētas vietā, vērtē būs 

MODERNS 

PAKALPOJUMU 

CENTRS OGRĒ

MAIJA TRIKULE, 
Vizualizācijas Firma L4
Vizualizācijas izstrādājis Ēriks Valdmanis
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Vienlaikus tiks labiekārtota apkārtesošā teritorija: apzaļumots 
pagalms, kā arī uzstādīti dažādi labiekārtojuma elementi – soliņi, at-
kritumu urnas, velonovietnes un dekoratīvo augu kastes −, kas radīs 
patīkamāku vidi ēkas apmeklētājiem. Ēka projektēta energoefektīva 
un pilnībā pieejama lietotājiem ar kustību traucējumiem. Gājēju 
celiņiem, terasei un piegulošajiem trotuāriem plānots betona bruģa 
segums, autostāvvietām – asfaltbetona segums. 

Kā padomju laika ēka pārtop par mūsdienīgu 
pakalpojumu centru

Projektā iesaistītās puses atzīmē, ka ēka būvēta padomju laikā, 
līdz ar to pārbūves gaitā jāsaskaras ar tā laika celtniecības kvalitāti 
un jārisina neparedzētas situācijas. Ēka ir pamatā vienstāva ar div-
stāvu apjomu dienvidu daļā un pagrabstāvu visā ēkas apjomā. Ēkas 
būvkonstrukcijas ir no dzelzsbetona kolonnu–siju karkasa ar dobo 
sarkanā māla ķieģeļu ārsienām. Dienvidu daļā divstāvu apjomam 
ārsienām izmantoti vieglbetona paneļi. Ēkas pārsegumos – dobie 
dzelzsbetona paneļi. Lai arī ēkai daļēji mainīti logi, tomēr būtiski 
energoefektivitātes uzlabojumi nav veikti. Ēka iepriekš tika apdzī-
vota daļēji, centrālapkures sistēma daļēji nomainīta, neizmantotajā 
daļā – bojāta. Elektroinstalācija novecojusi.

Ēkas strukturālais un funkcionālais risinājums

Esošās ēkas plānojums nav pielāgojams pašvaldībai nepie-
ciešamajām funkcijām, līdz ar to jāveic vērienīgi pārbūves darbi. 
Atbilstoši pašvaldības vajadzībām paredzēts demontēt visas esošās 
nenesošās starpsienas. 1. kārtā paredzēts izbūvēt doktorātu ar kabi-
netiem, palīgtelpām un uzgaidāmajām zonām piecām ģimenes ārstu 
praksēm un diviem speciālistu kabinetiem. 2. kārtā ēkas divstāvu 
apjomā paredzētas telpas bibliotēkai 60−80 apmeklētājiem.

Bibliotēkas vestibils 1. stāvā tiks saistīts ar tūristu informāci-
jas centru un pašvaldības klientu apkalpošanas centru. Tas būs 
izmantojams arī kā konferenču un izstāžu zāle, kā arī bāriņtiesas 
un pašvaldības arhīva apmeklētāju vajadzībām. Šajā zonā atradīsies 
arī garderobe un sanitārie mezgli. No vestibila uz bērnu bibliotēku 
un lasītāju zonu 2. stāvā plānotas atklātas kāpnes, 3. stāvā pare-
dzēta lasītava/sapulču telpa un jumta lasītava. Esošajā kāpņu telpā 
paredzēts iebūvēt jaunas kāpnes un liftu gan apmeklētājiem, gan in-
ventāra un grāmatu pārvietošanai. Esošajā ēkas pagrabstāvā plānots 
izvietot tehniskās telpas. Izmantojot esošo kāpņu telpu, trešajā stāvā 
paredzēts piebūvēt nelielu jaunu apjomu. Plānots saglabāt esošās 
ēkas logu dalījuma principu – biroju daļā nelieli logi, divstāvu daļā 
lentveida logi, sabiedriskajām telpām 1. stāvā plaši stiklojumi.
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Ārējā un iekšējā apdare

Fasādes plānotas ventilējamas, apdarinātas ar baltām un 
tumši pelēkām šķiedrcementa plāksnēm uz koka karkasa. 
Ārējās žalūzijas un tērauda kolonnas nojumē būs dažādos 
zaļajos toņos. Ārējās kāpnes un atbalsta sienas paredzēts veidot 
no dzelzsbetona, eksponējot materiāla tekstūru. Augu kastēm 
ar soliņiem gar Skolas ielu arī paredzēts modificētā betona 
pārklājums. Ārējo kāpņu un pandusu margas tiks izgatavotas 
no nerūsējošā tērauda elementiem. Logu rāmji, palodzes un no-
segprofili ārpusē būs tumši pelēki, iekšpusē ar koka tekstūru. 
Arī iekšējās durvis un stikloto durvju un logu kompleksu rāmji 
būs ar koka apdari. Iekštelpu noskaņa paredzēta aicinoša un 
atklāta – sienas gaišos toņos, savukārt grīdas no pelēku toņu 
vinila ar krāsainiem akcentiem. Muzeja telpu plānots veidot 
kontrastējošu – tumšu un noslēpumainu.

Investīciju projekta kopējās izmaksas ir 3 367 634,42 eiro, 
to veido valsts budžeta piešķirtais finansējums 1 312 878,88 
eiro un pašvaldības līdzfinansējums 2 054 755,54 eiro. Ogres 
novada pašvaldības domes priekšsēdētājs Egils Helmanis 
atzīmē, ka par ēkas Skolas ielā 4, Ikšķilē, pārbūvi bijušas plašas 
diskusijas. Jau 2020. gadā novadu apvienošanās procesā viņš 
norādījis, ka šādiem objektiem ir jāpiesaista investīcijas, maksi-
māli atslogojot pašvaldības budžetu. Ēkas Skolas ielā 4, Ikšķilē, 
pārbūve ir pirmais vērienīgais projekts, kas top pēc administra-
tīvi teritoriālās reformas ieviešanas. Administratīvi teritoriālās 

reformas rezultātā izvei-
dotajā Ogres novadā, kurā 
ietilpst arī bijušais Ikšķiles 
novads, patiešām izdevies 
piesaistīt valsts budžeta 
finansējumu, lai Ikšķiles 
centrā izveidotu mūsdie-
nīgu, iedzīvotājiem ērti 
pieejamu daudzfunkcionā-
lu pakalpojumu centru, un 
Egils Helmanis ir pateicīgs 
Ikšķiles kolēģiem par 
ieguldīto darbu projekta 
sagatavošanā konkursam 

finansējuma piesaistei. Domes priekšsēdētājam ir patiess gan-
darījums par veiksmīgu risinājumu infrastruktūras sakārtošanā 
un ieguldījumu novada iedzīvotāju labā.

Būvuzraugs Armands Rieba:

− Būvdarbi objektā tika sākti 2022. gada jūlijā, un tos 
plānots pabeigt līdz 2023. gada novembrim. Jāpiebilst, ka darbi 
tiek veikti abās kārtās vienlaikus. Šajā laikā būvdarbu veicē-

jam nav bijušas dīkstāves, un darbi norit pēc grafika. Pašreiz 
objektā tiek veikti iekšējās apdares darbi, un tuvākajā laikā 
plānots sākt teritorijas labiekārtošanas un fasādes izbūvi.

Kā vienu no galvenajiem izaicinājumiem varu minēt to, 
ka, veicot demontāžu un atslogojot pārseguma konstrukcijas, 
tika pieņemts lēmums veikt pārsegumplākšņu deformācijas 
pārbaudi, lai izvairītos no to demontāžas. Pārbaudes laikā 
tika konstatēts, ka testējamām pārseguma plātnēm pēc 
vienmērīgas izkliedētas slodzes uzkraušanas un izturēšanas 
24 stundas, pieļaujamā ieliece nepārsniedz darba uzdevumā 
norādīto, līdz ar to tika pieņemts lēmums lielāko daļu pārse-
guma plātņu nedemontēt. Ieguvēji bija gan būvdarbu veicējs, 
gan pasūtītājs, jo tika ieekonomēti finansiālie līdzekļi un dota 
iespēja apsteigt darbu veikšanas grafiku.

Kā vienu no būvprojekta labākajiem materiāliem varu 
minēt jumta siltumizolācijas Kingspan therma plāksnes, 
kas veidotas no bezšķiedru PIR stingrām putām ar alumī-
nija daudzslāņu pārklājumu no abām pusēm. Kā vienu no 
šīs siltumizolācijas plusiem varu minēt to, ka tā nesarūk un 
nesaraujas, tās siltumizolācijas īpašības saglabājas nemai-
nīgas gadu gaitā. Izstrādājot būvprojektu, projekta autors ir 
padomājis par ilgtspējīgu un kvalitatīvu materiālu iekļaušanu 
būvprojektā, kas padarīs ēku A klases energoefektīvu.

Ogres  
novada mērs  
Egils Helmanis

IEVA SKADIŅA
Firma L4, arhitekte. Darba 
pieredze:  Firma L4, Lienes 
Griezītes studija, arhitektu birojs 
Jaunromāns un Ābele, arhitektu 
birojs Virtu, arhitektu birojs Kubs. 
Par projektiem vairākkārt saņemta 
Latvijas Arhitektūras gada balva 
(daudzdzīvokļu dzīvojamā ēka Rīgā, 
Skārņu ielā un Dzintaru koncertzāles 
slēgtās zāles restaurācija). Izglītība: 
LU Vēstures un filozofijas fakultāte, 
Vēstures nodaļa, RTU APF.

AIGA DAUMANE
Arhitekte, BIM koordinatore, Firma 
L4 kopš 2016. g.) Izglītība: Biznesa, 
mākslas un tehnoloģiju augstskola 
RISEBA, maģistra grāds arhitektūrā, 
Ekonomikas un kultūras augstskola 
EKA, bakalaura grāds interjera 
dizainā. Apbalvojumi: Latvija Gada 
būvinženieris būvniecībā 2018 –  
2. vieta nominācijā Jaunais speciālists.
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ESTĒTISKA UN 

FUNKCIONĀLA TELPU 

AIZSARDZĪBA 

PRET SAULI UN 

KARSTUMU

V
asaras pavadonis karstums ir ļoti nozīmīgs faktors, un atkarībā 
no izmantotajām metodēm dažkārt iespējams izvairīties no 
telpu uzkaršanas, dažkārt ne. Telpas var aprīkot ar kondicionie-
riem, bet jārēķinās ar satelītu – darba troksni –, kā arī iespējams 
saaukstēties pārāk lielas iekštelpu un āra temperatūras starpības 

dēļ. Salīdzinoši populāras ir markīzes, arī logu stiklu aplīmēšana ar sau-
les aizsardzības plēvi. Ne visas plēves der, daļa ļoti spēcīgi atstaro saules 
starus, radot apkārtējā vidē apžilbināšanas efektu. Daudzās Eiropas 
pilsētās spoguļstiklus aizliegts izmantot tieši apžilbināšanas iespējas dēļ. 
Arī tonis var būt pārāk aptumšojošs – tāpēc telpas tiek ilgāk apgaismotas 
un tiek tērēta elektrība. Dažkārt, izvēloties nepiemērotus stikla pār-
klājumus un līmplēves, tiek panākts radiatora efekts – stikls vai plēve 
saulē uzkarst, siltumu atdodot stiklam, un viss kļūst tikai ļaunāk. 
Vairākums tradicionālo saules aizsargplēvju satur metāla daļiņas, un, 
ūdenim nokļūstot starp plēvi un stiklu, veidojas korozija. Rezultātā 
plēve zaudē savas īpašības, un tiek radīts vizuāli nepievilcīgs ēkas 
kopskats. Vēl viens būtisks trūkums saules aizsargplēvēm, kas satur 
metāla daļiņas, ir mobilo un bezvadu interneta datu plūsmas traucējumi.

Jēgpilna un ilgtspējīga aizsardzība

3M™ Sun Control Window Films, Prestige Series ir viens no risināju-
miem saules radītā karstuma mazināšanai – logi vai vitrīnas tiek aplī-
mētas ar saules aizsardzības plēvēm. Tādējādi ievērojami mazāk uzsilst 
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telpa un paaugstinās mikroklimata komforts. Bieži vien pietiek tikai 
ar šādas plēves uzklāšanu, neizmantojot tradicionālos dzesēšanas 
veidus, taču šo metodi iespējams kombinēt arī ar kondicionēšanas 
sistēmu, rēķinoties, ka nebūs nepieciešamas ļoti lielas dzesēšanas 
jaudas.

Īpaša izgatavošanas tehnoloģija saules aizsardzības plēvi  
3M™ Sun Control Window Films pamatoti padara par tirgus līderi, 
raugoties no funkcionalitātes un estētikas aspekta. Plēves struktūru 
veido 200 nanoslāņi, kas ar augstu efektivitāti pasargā telpas no 
saules karstuma, nesamazinot dienasgaismas daudzumu, tātad – 
caurredzamību. Plēves izgatavošanā NAV izmantots metāls – tas ir 
būtiski, jo, pateicoties izmantotajiem inovatīvajiem risinājumiem, 
šīs plēves kalpo daudz ilgāk un efektīvāk.

3M™ Sun Control Window Films piemīt tāda unikāla īpašība kā 
saules siltuma mazināšana vasarā, bet ziemas laikā, kad saules 
stariem ir cits leņķis, saule – tieši otrādi – tiek ielaista telpā un palīdz 
uzturēt siltumu. Saules aizsardzības plēves ir divu veidu: līmēja-
mas stiklam no ārpuses vai uzklājamas stiklam no telpas puses.

Instalācija un izmaksu aprēķini

Lai arī tīri tehniski 3M™ Sun Control Window Films instalācija ir 
vienkārša, tomēr, lai iegūtu pilnībā perfektu rezultātu, to vēlams uzti-
cēt profesionāļiem. Ražotāji plēvēm piešķir 10 gadu garantiju,  
bet praksē tās noteikti kalpo ilgāk nekā 10 gadus.

Igaunijā šis materiāls tiek ļoti bieži izmantots un ir pieprasīts, arī 
Latvijā materiāla lietojumam katru gadu tiek pievērsta arvien lielāka 
uzmanība, augsti vērtējot tieši tehniskās īpašības un sasniedzamo 
rezultātu – telpās tiek panākts saules ietekmes krass samazinājums. 
Biežs kritērijs lielāku vai mazāku logu izvēlei ir saules ietekme –  
jo mazāki logi, jo mazāka ietekme. Ja stikli aplīmēti ar saules aiz-
sardzības plēvi, izvēloties logus, svarīgs ir tikai estētiskais kritērijs, 
to neierobežo funkcionālie nosacījumi. Lielas telpas ar plašiem stik-
lojumiem un komfortablu klimatu vasarā nav sapnis, bet racionāla 
iespēja.

Inovatīvā produkta – saules aizsardzības plēves – cena nav aprē-
ķināma pēc vienkāršas formulas, jo katram objektam ir savs indivi-
duālais risinājums. 3M pārstāvniecībā speciālisti kalkulē izmaksas 
atkarībā no logu stiklojuma apjoma, izmēriem, atrašanās vietas. 
Saskaņā ar datorsimulācijas programmu tiek ieteikts efektīvākais 
veids, kas pasargās telpas no pārkaršanas. Standarta stiklojumam ir 
termālā stresa riski, tāpēc risinājumu piemeklē, ņemot vērā stiklo-
juma tehniskos parametrus. Jaunajiem, rūdītajiem stikliem termālā 
stresa riski nepastāv, tāpēc risinājumi iespējami daudzveidīgāki.

Katrā ziņā pieredzējušu 3M ekspertu komanda palīdzēs ar infor-
māciju un tehnisko atbalstu jebkura apjoma objektos, sākot  
no nelielām ģimenes mājām līdz pat apjomīgām biroju ēkām.

Tehniskie parametri  
3M™ Sun Control Window Films

• Plēves platums no 91 līdz 183 cm. Ja noklājamais laukums ir 
platāks, stiķēšanas vietas faktiski nav pamanāmas.

• Pilnībā izslēgts apžilbināšanas efekts no ārpuses.
• Materiāla izmantošana tiek akceptēta lietošanai LEED (ēku 

ilgtspējas novērtēšanas sistēma) objektos, tātad tas jau 
starptautiski atzīts kā ilgtspējīgs materiāls.

• Tiek bloķēti 99,9% ultravioletā starojuma, bet saules radītā 
karstuma ietekme tiek samazināta līdz pat 78%, nemazinot  
vai ne tik būtiski ietekmējot dienas gaismas daudzumu telpā.

• Plēves virsma ir noturīga pret mehānisku iedarbību, nerodas 
skrāpējumi, veicot logu ikdienas uzkopšanas darbus.

• Montāžas temperatūra ir no 8 līdz 45 °C.
• Noturība no –40 līdz +80 °C.
• Pieļauj būtiski ekonomēt elektrības patēriņu komfortabla 

telpu mikroklimata uzturēšanai, līdz ar to samazina komunālās 
izmaksas.

• Netraucē mobilos sakarus.
• Ātra un ērta montāža, nav jāiegulda lielas izmaksas, lai mazinātu 

karstumu telpā.
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STARPTAUTISKAS 

PIEREDZES 

IESPĒJAS VĀCIJĀ

AGRITA LŪSE
Foto LEC arhīvs
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U
zņēmums Latvijas Energoceltnieks (LEC) jau ilgu laiku ir 
radis iespēju strādāt plašajā Vācijas tirgū, rādot savu kompe-
tenci un kvalitāti. Ne visiem tas izdodas, veiksmes atslēga ir 
uzticamības reitinga augstā latiņa. Pēdējo 10 gadu laikā LEC 
Vācijā sevi apliecinājis kā nopietnu sadarbības partneri tele-

komunikāciju infrastruktūras izbūves jomā, esot gan apakšuzņēmēja, 
gan ģenerāluzņēmēja lomā. Kompānijas un daudzveidīgo procesu 
vilcējspēks ir tās vadības komanda – valdes priekšsēdētājs Dmitrijs 
Soldatenko, valdes loceklis Ingmars Korns, telekomunikāciju tīklu 
departamenta vadītājs Kaspars Reinholds, projektu vadības nodaļas 
vadītājs Rihards Kalniņš un tehniskais vadītājs Vācijā Uģis Broža.

Uzņēmuma LEC galvenā vērtība ir profesionāla projektu vadība 
un kvalificēti speciālisti jebkurā veicamo darbu pozīcijā. Ar cilvēcīgu 
attieksmi iespējams nodrošināt darbinieku labsajūtu un veici-
nāt viņu vēlmi strādāt tieši mūsu uzņēmumā, − atzīmē Kaspars 
Reinholds.

Latvijas jaunie un arī pieredzējušie speciālisti ir gaidīti LEC 
komandā Vācijā, kas ir viena no labākajām platformām, lai lokālo 
būvpieredzi papildinātu ar starptautisko.

Uzņēmuma vērtība ir cilvēki

Vācijas telekomunikāciju infrastruktūras tirgus ir milzīgs. Tajā 
darbojas globālas korporācijas, kuru gada apgrozījums mērāms mil-
jardos eiro. Darba ir daudz, taču arī konkurence ir sīva. Ne vienmēr 
piedāvājumos zemākā cena būs noteicošā, lai tiktu izvēlēts konkrē-
tais uzņēmums, no svara ir reputācija, tehniskais nodrošinājums un 
iemaņas darbus veikt noteiktajos termiņos augstā kvalitātē. Būtisks 
kritērijs konkursos ir uzņēmumā nodarbināto speciālistu skaits un 
viņu profesionālā kvalifikācija.
Vācijā strādā uzņēmuma Latvijas Energoceltnieks 150 speciālistu 
liels kolektīvs, aptverot vispusīgu profesiju spektru – projektu 
vadītājus, būvdarbu vadītājus, brigadierus, strādniekus, projektu 
asistentus, ekonomistus u.c. Jāatzīmē, ka darbinieki augstu vērtē 
uzņēmuma vadības cilvēcīgo attieksmi ikdienā – darbinieku 
apmierinātības latiņa ir augsta un tas lielā mērā padara LEC 
par vilinošu darba vietu tiem, kas meklē savai kompetencei 
atbilstošus izaicinājumus.

Darba un projektu ir daudz, LEC ir augoša kompānija, kuras 
priekšrocība Vācijas tirgū ir resursi – kvalificēti jomas speciālisti, 
konkurētspēju veicinošs, apjomīgs jaunas tehnikas parks, projek-
tu vadības koncepts un darbu izpildes bezkompromisu kvalitāte. 
Uzņēmums pastāvīgi strādā pie jomas profesionāļu piesaistes, 
aicinot Latvijas speciālistus pieteikties dažādām amata pozīcijām 
un iegūt darba pieredzi starptautiskajā tirgū. Jaunie darbinieki tiek 

Dmitrijs 
Soldatenko, 
LEC valdes 
priekšsēdētājs

Kaspars Reinholds,
telekomunikāciju tīklu 
departamenta direktors

59 APSKATS ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #2



apmācīti īpašā mentoringa programmā, ierādot veicamā darba spe-
cifiku un nianses. Uzņēmumā piedāvā izaugsmi un karjeras attīstību, 
taču viens nosacījums ir obligāts visiem speciālistiem, kas gatavi sākt 
darba gaitas uzņēmumā LEC, – tehniskā domāšana un prasmes, kā 
arī vēlme mācīties, piemēram, vācu valodu.

Neatkarīgi no specialitātes un amata pozīcijas, uz kuru kandidē 
pretendenti, ar katru potenciālo darba ņēmēju Kaspars Reinholds 
runā personīgi, lai sarunas laikā izprastu potenciālā darbinieka 
kvalifikāciju un kompetenci. Katrs darbinieks ir vērtība neatkarīgi 
no ikdienā veicamajiem uzdevumiem – tranšeju rakšanas vai 
apjomīgu projektu vadības. LEC cilvēkresursu vadības koncepts 
gan Latvijā, gan Vācijā nozīmē cienīt jebkuru kolektīva darbinieku, 
ieklausīties viņa vajadzībās, iespēju robežās palīdzot to nodrošināša-
nā, tajā skaitā rūpējoties arī par sadzīviskām lietām Vācijā strādājo-
šajiem.

Jauniem un mērķtiecīgiem speciālistiem darbs Vācijā ir lieliska 
platforma nenovērtējamas pieredzes iegūšanai un no Latvijas atšķi-
rīgas darba kultūras iepazīšanai. Tā ir iespēja pārņemt labāko praksi 
turpmākai savas karjeras attīstībai. Katram darbiniekam ir iespēja 
karjeras izaugsmei, no vienkārša strādnieka kļūstot par brigadieri, 
darbu vadītāju, projektu vadītāju, ko uzņēmīgākie speciālisti aktīvi 
izmanto, jo uzņēmuma apkalpotā tirgus daļa Vācijā palielinās ar 
katru gadu. Laika gaitā uzņēmumā ir izveidojušās stabilas brigādes 
un projektu vadības komandas. Jāatzīmē, ka tikai neliela daļa LEC  
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komandas Vācijā ir vietējie speciālisti, lielākā daļa personāla ir 
Latvijas profesionāļi.

Uzņēmums Vācijā nodarbinātajiem nodrošina dzīvesvietu, 
darbam nepieciešamos sakaru līdzekļus un orgtehniku, noteiktos 
gadījumos saskaņā ar ieņemamo amatu arī personīgo transportu. 
Darbiniekiem, kuri nepārvalda vācu valodu, ir iespēja saņemt atbal-
stu no vāciski runājošajiem kolēģiem ikdienišķu jautājumu risinā-
šanai. Ja ir vēlme vācu valodu apgūt, šāda iespēja tiek nodrošināta, 
piedāvājot individuālas vācu valodas nodarbības. Tas tiek darīts, 
lai speciālisti savus spēkus un prasmes varētu maksimāli veltīt 
tiešajiem darba pienākumiem. Būtiski pieminēt, ka būvinženiera 
sertifikāts, lai pieteiktos darbā uzņēmumā LEC, nav obligāts – tiek 
pieņemti darbā speciālisti arī bez sertifikātiem, ja tehniskās prasmes 
ir pietiekami augstā līmenī. Speciālistu kvalifikācija, kompetences un 
attieksme pret uzticētajiem pienākumiem tiek vērtēta ikdienas darba 
procesā un spējā tās efektīvi lietot.

Uzņēmums LEC pastāvīgi seko līdzi jaunākajām tehnoloģijām, 
strādniekiem un brigadieriem ir nodrošinātas planšetes ar digitālām 
projekta shēmām un aprakstiem, darbu fotofiksācijām. Arī projek-
tu vadības atbildīgie darbinieki daļu uzdevumu brigādēm nodod 
elektroniski, tādējādi ikdienas darbā dokumenti papīra formātā tiek 
izmantoti arvien retāk.

LEC darbu specifika Vācijā

LEC Vācijā būvē optiskos platjoslu interneta tīklus saskaņā 
ar pasūtītāju projektiem, veicot pilnu izbūves ciklu. Projekti tiek 
īstenoti dažādos Vācijas reģionos, aptverot plašas teritorijas. Nereti 
darbi vienlaikus notiek vairākos reģionos. Jārēķinās ar projektu 
specifiku – tīkli var stiepties simtiem kilometru attālumā un darbs 
dažādos posmos vienlaikus risinās visā trases garumā.

Optisko tīklu kabeļu kanalizācijas izbūvei tiek izmantota gan 
atvērtā, gan beztranšeju tehnoloģija (horizontal direction drilling – 
HDD) atkarībā no ģeoloģijas datiem, projekta specifikācijas un 
citiem parametriem. Beztranšeju tehnoloģija ir efektīvāka, ātrāka un 
pie iespējas tiek izmantota, ja izpildās visi nepieciešamie tehniskie 
priekšnosacījumi. Kad izbūvēta kabeļu kanalizācija, tajā ar gaisa 
spiedienu tiek iepūsta trauslā optiskā stiklšķiedra. Optiskie kabeļi 
savieno sadalni ar katru patērētāju atsevišķi, bet tālāk jau ir darbs 
interneta pakalpojumu sniedzējiem.

Projektu īstenošanas lokālie apstākļi ir ļoti dažādi, tie ietekmē 
izpildes veidu un ātrumu – ir darbs lauku rajonos, ir darbs pilsētās 
un ciemos ar intensīvu satiksmi. Ja darbu veikšanas vajadzībām 
tiek bloķētas ielas, iedzīvotājiem uz laiku jāpacieš neērtības. Šādos 
gadījumos darbiniekiem papildu jomas specializācijai ir nepiecie-

šamas arī attīstītas komunikācijas prasmes un labas vācu valodas 
zināšanas. Darbi jāsaskaņo ar pašvaldībām, policiju, dažkārt jāveic 
auto evakuācija un jārēķinās ar vietējo iedzīvotāju nepatiku, kuru 
miers un ierastā kārtība uz laiku ir traucēta. Ciematos jāapmeklē 
gandrīz katra māja un jāskaidro, kādi darbi tiks veikti, jāsaņem at-
ļauja tos veikt piemājas teritorijās, jāpaskaidro to īstenošanas mērķi. 
Milzīgs komunikācijas darbs, kas prasa arī pamatīgus laika resursus. 
Ir liels gandarījums, ka sākotnēji ieturētie un dažkārt skeptiski no-
skaņotie iedzīvotāji pēc darbu pabeigšanas ir patīkami pārsteigti par 
LEC strādnieku un darbu vadītāju kompetenci, ātro, kvalitatīvo darbu 
un attieksmi. Tas ir interesants izaicinājums un piedzīvojums, kas 
liek saprast atšķirīgas kultūras tradīcijas, iemācīties produktīvu 
komunikācijas veidu, kā arī liek darbu darīt ar ļoti augstu atbildī-
bas sajūtu. Prasmīga, mērķtiecīga komunikācija ir viena no jebkura 
speciālista vērtībām. Vācijas lauku rajonos cilvēki ir atsaucīgāki, jo 
vairāk novērtē moderno digitālo tehnoloģiju ienākšanu, kuras iespē-
jamas, pateicoties optisko tīklu infrastruktūras izbūvei.

Mērogi lielāki, darba specifika atšķirīga

Vācijas būvniecības tirgus ir ārkārtīgi plašs, tie ir citi mērogi, citi 
projektu budžeti salīdzinājumā ar Latviju, un nozares speciālistiem ir 
iespēja sajust pasaules elpu. Līdz ar laiku un daudzām pozitīvām re-
komendācijām no klientiem uzņēmumam LEC ir parādījusies iespēja 
startēt projektos un izpildīt darbus kā ģenerāluzņēmējam. Strādāt un 
pierādīt sevi liela mēroga tirgū ir īpašs izaicinājums, tomēr Latvijas 
Energoceltnieks, palikdams Latvijā balstīts uzņēmums un nesdams 
pozitīvu signālu par savu valsti starptautiskajā arēnā, ir izveidojis 
savu veiksmīgu platformu darbībai Vācijas tirgū, tādējādi sniedzot 
iespēju arī speciālistiem iegūt jaunu un nozīmīgu pieredzi.

61 APSKATS ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #2



JŪGENDSTILA 

PĒRLĪTE LIEPĀJĀ

Objekts dzīvojamā māja Bāriņu 
ielā 21A, Liepājā, ielas fasādes 
restaurācijas darbi. Pasūtītājs 
Dzīvojamās mājas Bāriņu ielā 
21A, Liepājā, dzīvokļu īpašnieku 
kopība. Projekts Kokile, Laura 
Kozlovska. Būvnieks ML BŪVE, 
Mārtiņš Lilienfelds. Būvuzraudzība 
BŪVIECERE, Gints Ernstsons. 
Restaurācija laiks no 2022. gada 
augusta līdz novembrim. Materiālu 
zīmols Caparol. Fasādes apjoms 
70 m2.

INĀRA APPENA
Foto Edgars Pohevičs (BDCC arhīvs)
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D
audziem Liepājas vēsturiskā apbūve saistās tikai ar slavenā 
arhitekta Maksa Paula Berči veikumu, taču pilsētas senajās, 
mazajās ieliņās var atrast arī citu meistaru radītas īstas pērles, 
kas tikai prasmīgi jānospodrina, lai tās atkal spoži uzmirdzētu 
jūras sāļo vēju un vētru nokausētajā pilsētvidē.

Soli pa solim ceļā uz ēkas sakopšanu

Dzīvojamā ēka Bāriņu ielā būvēta 20. gadsimta sākumā jūgend-
stila formās, un tās ielas fasāde restaurēta ar pašvaldības līdzfinan-
sējumu kultūras pieminekļu saglabāšanas programmā. Ēkai ir divi 
stāvi ar galveno ielas fasādi un korpusu pagalma pusē. Ēkai patiesi ir 
paveicies, ka tās iemītnieki ar laiku izprata un atbalstīja restaurācijas 
konceptu, turklāt tieši arhitektes Lauras Kozlovskas līdzdalība, zinā-
šanas un entuziasms ir ļāvis šo restaurācijas procesu vadīt vairāku 
gadu garumā jau no 2016. gada, kad tika sākta fasādes izpēte un vēlāk 
izstrādāts atbilstošs projekts septiņās kārtās. Restaurācijas projekts 
paredzēja pēc iespējas saglabāt ēkas oriģinālā fasādes apmetuma 
daļas un veikt darbus tā, lai ēka nezaudētu vēsturisko patinu un 
izskatītos atbilstoša savam vecumam. Arhitektoniski māksliniecisko 
izpēti pirms fasādes restaurācijas 2016. gadā veica pazīstamie ēku at-
jaunošanas speciālisti arhitekti Kristīne Veinberga un Juris Zviedrāns, 
kuri uzskata, ka nekur citur Latvijā nav tik smalki veidotas jūgendstila 
fasādes.

Pirmie reālie ēkas glābšanas darbi sākās jau 2016. gadā, kad ar 
pašvaldības līdzfinansējumu tika aizdarītas septiņas plaisas, lai no-
vērstu fasādes apdares tālāku bojāšanos – tika veikta fasādes erkera 
plaisu attīrīšana, skalošana un nostiprināšana, izmantojot nerūsējoša 
tērauda enkurus un cementu nesaturošu saistvielu, kā arī līdz 2018. 
gadam atjaunota sānu fasāde, kura bijusi bez pamatiem. Kopumā ēkas 
atjaunošanas darbi veikti pamazām, katru gadu piedaloties pašvaldī-
bas konkursā un saņemot atbalstu.

2022. gada pavasarī kultūras pieminekļu saglabāšanas program-
mas ietvaros Liepājas pašvaldība citu deviņu projektu starpā piešķīra 
līdzfinansējumu arī ēkai Bāriņu ielā 21A, to paredzot jūgendstila 
fasādes restaurācijai un divu vēsturisko logu analogu izgatavošanai. 
Līdz ar fasādes restaurāciju un logu izgatavošanu un ievietošanu tiem 
paredzētajās vietās procesu varēja uzskatīt par pabeigtu.

Fasādes vērtības – saglabātās un rekonstruētās

Pret Bāriņu ielu vērstā fasāde ar divām ieejas durvīm un erkeru 
otrā stāva līmenī ir samērā blīvi noklāta ar izteiksmīgām būvplasti-
kas detaļām, kas vēsturiski izgatavotas, izmantojot kaļķa/cementa 
javu, turklāt grezna un rotāta ir tikai pret ielu vērstā galvenā fasāde, 
ēkas korpuss būvēts no koka un apšūts ar dēļiem. Fasādes apdares 
elementi otrā un trešā stāva līmenī bija stipri erodējuši Liepājas vēju 
ietekmē, kā arī bija redzami mūra bojājumi. Augšējo stāvu dekoratī-
vajiem elementiem bija gan detaļu bojājumi, gan zudumi. Procesa ie-
tvaros notika saudzīga iejaukšanās ēkas koptēlā, turklāt tikai tādā ap-
jomā, cik tas bija nepieciešams no tehnoloģiskā viedokļa, būtībā tika 
veikts plaisu un izdrupumu nepieciešamais remonts. Visas trūkstošās 
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dekoratīvās detaļas – plastiskie veidojumi, profilētās dzegas un ģer-
bonis – tika veidotas ar jauna meistara Edvīna Krūmiņa rokām no 
kaļķa javas apmetuma, izmantojot fotofiksācijas materiālus un arhī-
va dokumentus. Atjaunoto ārdurvju un logu krāsojuma atjaunošanai 
izmantota smalkā un sarežģītā āderējuma tehnika. Savukārt fasādes 
plastiskā apdare ar rustojumu visā plaknē un gludajām durvju un 
logu ailām šķietami ir saglabājusi veco meistaru roku pieskārienu, 
viss ir tīrs un svaigs, bet ne perfekts. Savukārt atjaunošanas neskarti 
ir palikuši laika zoba apgrauztie abu ieejas durvju pakāpieni, parā-
dot ēkas īsto vecumu un visu, ko tai nācies vairāk nekā simts gadu 
laikā piedzīvot. Atjaunotā vēsturiskā ēkas Bāriņu ielā 21A fasāde 
priecē ne tikai tās iemītniekus, bet arī pārējos pilsētniekus un, 
iespējams, kalpos tiem par paraugu un pamudinās sekot piemēram, 
jo pieminekļu saglabāšanas programma tiek turpināta, un Liepājā 
varētu tikt glābtas arī citas vērtīgas ēkas. Tikai to īpašniekiem ir 
jāiesaistās un jārīkojas, lai pilsēta taptu skaistāka un sakoptāka.

Mārtiņš Lilienfelds, ML Būve vadītājs:

− Auglīgas diskusijas ar pasūtītājiem – ēkas dzīvokļu īpašnie-
kiem – pirms projekta sākšanas un arī tā laikā bija tieši par res-
taurācijas un vēsturiskā autentiskuma atjaunošanas konceptu. Vai 
restaurācijas objektam pēc darbu veikšanas jāizskatās kā pilnīgi jau-
nam? Vai tomēr saglabāt ēkas dzīvos vaibstus, kas parādījušies laika 

gaitā? Tieši diskusijās izkristalizējās un arī pasūtītāji izprata projekta 
autoru vadlīnijas – restaurācijas mērķis nedrīkst būt melošana par 
ēkas vecumu, nodilumam ir jābūt pamanāmam, tātad eiroremonta 
cienīgs taisnums un gludums nav piemērojams. Filigrāni ievērot 
restaurācijas koncepta vadlīnijas – tās ir būtiskas ML Būve meistaru 
prasmes, kas sešu gadu laikā atdzīvinājušas ne vienu vien vēsturisku 
objektu Latvijas pilsētās. Meistari turas pie ML Būves vieni un tie 
paši.

Bāriņu ielas fasādes Liepājā atjaunošanas smalkās tehnikas 
paredzēja mājas apjoma ģeometrijā piemērot taisnas kantes, arī 
karnīzēm un rustiem, bet nodilušās plaknes nepapildināt ar špakteli, 
saglabājot laika pieskārienu un reljefu.

Projekta realizācija aizņēma 4 mēnešus, no kuriem viens bija 
nepieciešamais tehnoloģiskais pārtraukums kaļķa javas apmetuma 
karbonizācijas procesam, kura norises ātrums ir 1 mm dienā. Tikai 
pēc tam drīkst klāt krāsu. Darbs nebija tik apjomīgs, cik prasīgs nian-
sēs un smalkās detaļās, kā arī ķēpīgs laika ziņā. Jo apmetuma kārtas 
bija jāaudzē soli pa solim – no rīta uzklātā kārta tikai vakarpusē tiek 
nogriezta vai filcēta, dienas laikā liekot ieturēt tehnoloģisko pauzi.

ML Būve objektu klāstā nav vienkāršu objektu, tie visi ir bijuši 
kaprīzi un prasījuši zināšanas darbā ar gadsimtiem seniem auten-
tiskajiem būvmateriāliem, kurus restaurācijas un atjaunošanas 
laikā nedrīkst sabojāt. Objekti cits no cita atšķiras, tādēļ uzņēmuma 
meistaru iegūtajai pieredzei ir liela vērtība.
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Brīdis no gala ceremonijas, 
apbalvojuma saņemšanas – 
no kreisās ML Būve vadītājs 

Mārtiņš Lilienfelds, arhitekte 
Laura Kozlovska, konkursa 

žūrijas dalībnieks, restaurators 
Juris Pavlovs.

3. vieta  
konkursā 
Latvijas 
Būvniecības 
Gada balva 
2022 nominācijā 
Fasāžu 
atjaunošana

VASYL VOITIUK
ir ML Būve brigadieris jau 5 gadu 
garumā. Darba uzdevumi ietver 
plašu spektru, sākot no tehniskā 
direktora, projekta vadītāja 
pienākumiem līdz pat brigadierim, 
kas katru dienu pārskata paveikto 
un atrodas uz stalažām līdz  
ar visiem speciālistiem  
un restauratoriem.
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2021. gada maijā Ņujorkā tika atvērts neparasts parks – 
Little Island. Parka projekts tika realizēts ar me-
diju magnāta Berija Dillera vadītā fonda atbalstu, 
kurš vēlējās uzdāvināt Ņujorkas iedzīvotājiem 

jaunu publiskās telpas veidu, kas radītu ieskaujošu pieredzi ar dabu un 
mākslu. Tāpēc 2013. gadā tika sākts projekts Hudzonas upes 54. piestāt-
nes atjaunošanai Manhetenas rietumu pusē. Šo vēsturisko piestātni, kur 
savulaik bija stājušās glābšanas laivas ar izglābtajiem Titānika pasažie-
riem, 2013. gadā nopostīja viesuļvētra Sindija. Parka projektu kopīgi 
izstrādāja Heatherwick Studio un MNLA dizaina biroji, radot no pilsētas 
dzīves brīvu, oāzei līdzīgu vidi, kurā apvienojās mūsdienīga arhitektūra 
un īsta dabas ainava, nodrošinot apmeklētājiem iespēju atpūsties, sapņot 
un atjaunoties. No vecajām, sen zudušajām piestātnēm palikušie ūdenī 
redzamie vecie koka pāļi rosināja projekta autorus radīt struktūru, kas 
līdzīgi kā augi izaug no ūdens un slejas debesīs. Tika radīta upes granīta 
slānī stiprinātu betona pāļu sistēma, kas balsta ziedam līdzīgas betona 
kauslapas, veidojot viļņojošu parka ainavu virs ūdens.

Sarežģītā un komplicētā loģistikā pa ūdens ceļiem, izmantojot peldo-
šu celtni, kopumā tika uzstādīti 267 betona pāļi, un puse no tiem kalpo 
kā balsti tulpju poda moduļiem, kas, darināti no tērauda plāksnēm un  
betona, veido parka virsmas sarežģīto struktūru. Katrs pods sastāv no 
4–6 betona ziedlapiņām, kuras visas atrodas uz centrālās kolonnas gal-
vas. Tika uzstādīti 132 ziedlapiņu moduļi, katrs no tiem sver līdz  
75 tonnām, un nav divu pilnīgi vienādu.

LITTLE ISLAND  

PARKS ŅUJORKĀ
INĀRA APPENA
Autores foto
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Salas ainavas dizains tika iecerēts kā lapa, kas peld pa ūdens virsmu. 
Little Island parks uztverams kā jūras botāniskais dārzs ar 35 koku 
sugām, 65 krūmu sugām un 270 stiebrzāļu, ziemciešu, vīnogulāju un 
sīpolpuķu šķirnēm, no kurām daudzas ir izvēlētas pēc to aromāta un 
pievilcības putniem un apputeksnētājiem kukaiņiem. Parks ir skaists vi-
sos gadalaikos. Apstādījumi un dobes norobežoti ar brūni norūsējušām 
dažāda augstuma metāla plāksnēm un stieņiem, kas kontrastē un izceļ 
augu dažādību. Sala patiesi slīgst krāšņi ziedošos augos. Apmeklētāji, 
baudot gan salas ainavu, gan skatu uz upi un pilsētu, var pārvietoties 
augšup un lejup pa betona pakāpieniem vai gludiem celiņiem, kas īpaši 
noder vecākiem ar bērnu ratiņiem vai cilvēkiem ar īpašām vajadzībām. 
Tajā ierīkots arī rotaļu laukums bērniem, skatuve ar amfiteātra veidā 
izkārtotām sēdvietām, gaumīgi koka soliņi un ērtas labierīcības.

Berija Dillera fonds ieplānojis maksāt par parka uzturēšanu arī nāka-
mos 20 gadus, turklāt Little Island parks atrodas līdzās netālu esošajam 
High Line parkam, kas ierīkots uz kādreizējā dzelzceļa sliežu ceļa un 
kura izveidi arī apmaksāja fonds.

Little Island parks kopš tā atklāšanas jau ieguvis vairākas nozīmīgas 
godalgas par inženiertehniskajiem, dizaina un ainaviskajiem risināju-
miem. Tā, piemēram, 2021. gadā saņemta Ņujorkas dizaina balva 2021 
(New York Design Awards 2021, Architecture – Mixed Use – Constructed 
(Gold – Jury Classification)) un Ņujorkas konstrukciju inženieru aso-
ciācijas izcilības balva (Structural Engineers Association of NY, 2021 
Excellence in Structural Engineering (EiSE) Award for other Structures), 
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INĀRA APPENA
Mg. art, Latvijas Arhitektūras 
muzeja galvenā krājuma 
glabātāja

Labprāt izmantoju iespējas iepazīt no Latvijas attālas valstis, citas 
arhitektūras tradīcijas un pasaulē slavenus objektus. 2023. gada 
pavasaris mani aizveda uz ASV, kur uzturējos intensīvi piepildītas 
desmit dienas. Iepazinu izcilus vēstures un arhitektūras pieminekļus 
un modernās mākslas objektus Vašingtonā, kur īpaši saistošs šķita 
Baltā nama apmeklējums ar iespēju iepazīt ēkas interjeru un vēsturi, 
kā arī Ņujorkas ievērojamākās vietas, ieskaitot slaveno Time skvēru 
un 2001. gada 11. septembra notikumiem veltīto piemiņas memoriālu 
Pasaules tirdzniecības centra Dvīņu torņu vietā. Ņujorkas atraktīvais 
labiekārtojuma objekts Little Island mani pārsteidza ar augu daudz-
veidību, krāsu un smaržu bagātību un betona arhitektūras risinājumu, 
tas ir izcils Ņujorkas zaļās rotas papildinājums līdzās labi zināmajam 
senajam Centrālparkam un pilsētnieku jau iemīļotajam, 2009. gadā 
atklātajam High Line parkam. Mana personīgā pieredze, apmeklējot 
Little Island parku šī gada aprīlī un izbaudot pavasara ziedu krāš-
ņumu, ļauj ikvienam ieteikt iepazīt šo neparasto vietu un gūt jaunus 
un spilgtus iespaidus. Lai novērtētu iespaidīgās formas, kontekstu ar 
pilsētas fonu un upes malas burvību, atvēliet apmeklējumam vismaz 
pusotru stundu.

savukārt 2022. gadā Amerikas 
Ainavu arhitektu biedrības 
Ņujorkas nodaļa (American 
Society of Landscape Architects, 
New York Chapter, Honor Award) 
piešķīrusi parkam godalgu, bet 
Ņujorkas pašvaldības mākslas 
biedrība (Municipal Art Society of 
New York, Best Urban Landscape, 
MASterworks Award) novērtējusi 
to kā labāko pilsētas ainavu.
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SPECIĀLISTS 

UN APJOMA 

PROJEKTI

Raimonda Vutkēviča, 
uzņēmuma Merks 
būvdarbu vadītāja  
(trešā no labās puses)

R
aimondas ceļš uz 
būvniecību bija 
pamatots ar loģis-
kiem lēmumiem 
un skrupulozu 

savu spēju un priekšro-
cību izvērtējumu. Jau 
skolas laikā Salacgrīvas 
vidusskolā uzmanība tika 
pievērsta eksaktajiem 
priekšmetiem, tie patika, 
un uzdevumu risināšana 

sagādāja gandarījumu. Tāpēc bija vēlme arī tālākajās studijās 
palikt draugos ar eksaktajiem priekšmetiem, dažādiem izai-
cinājumiem un būt tajā profesiju virpulī, kas rada paliekošas 
vērtības un kur ieraugāms nozīmīgs rezultāts. Saskaņā ar 
šādiem kritērijiem priekšplānā nonāca būvniecības nozare ar 
tās plašajām iespējām, un, lai piepildītu nākotnes ieceres, par 
studiju vietu tika izvēlēta RTU Būvniecības fakultāte, kurā tika 
apgūta gan bakalaura, gan maģistra programma.

Raimonda Vutkēviča uzņēmumā Merks ir aizvadījusi 4 ga-
dus būvdarbu vadītāja amatā. Jaunās speciālistes tvēriens un 
prasmes uzņēmumā ir pamanītas un novērtētas, līdz ar to bez 
bažām tiek uzticēts vadīt būvdarbus apjoma projektos – Lidl 

2. vieta  
konkursā  
Latvijas Gada 
inženieris 
būvniecībā 2022 
nominācijā  
Gada jaunais 
speciālists

70 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #2



loģistikas centra jaunbūvē, ražotnē ORKLA. Pieminot Raimondas 
veikumu Lidl projektā, jāatzīmē, ka līdztekus tika vadīti vairāki 
nozīmīgi darbi. Raimonda vadīja un organizēja durvju, vārtu, 
piegāžu rampu, logu montāžas darbus, kas bija īpaši piņķerīgs 
darbs, ņemot vērā, ka projekta specifikācija bija ap 100 dažādu 
aiļu aizpildījuma veidiem – atšķirīga konfigurācijā, ugunsdrošībā, 
montāžā. Raimonda vadīja arī apdares darbus, un tika radītas 
iespējas tos sākt, pirms ēkai bija jumts, – tas būtiski palīdzēja pa-
ātrināt izpildes termiņus. Ugunsdrošas aizdares konstruktīvajiem 
elementiem kopā ar arhitektiem tika apskatīti vairāki mezgli, tika 
izrunāti dažādi iespējamie risinājumi un saskaņoti piemērotākie 
un efektīvākie.

Ražotnes ORKLA projektā, kas noslēdzās 2022. gada vasarā, 
Raimondai bija arī papildamats – būt par projekta BIM koordina-
toru būvniecības procesā komplicētā inženierbūvē, kur bija vairāk 
nekā 200 sējumu ar izmaiņām. Šis amats bija īpaši atbildīgs un 
svarīgs, lai nodrošinātu aktuālu projekta versiju ražošanā un 
nepieļautu kļūdas. Raimonda lieliski tika galā. ORKLA projekta 
gaitā Raimonda 2 reizes tika atzīta par mēneša labāko darbinieku 
ORKLA būvlaukumā. Raimonda veic arī garantijas laika atbalstu 

pasūtītājam un spēj konsultēt un rast atbildes jautājumos 
saistībā ar komplicētām inženiertīklu sistēmām.

Kāpēc uzņēmums Merks nominēja Raimondu dalībai 
speciālistu konkursā? Tās ir vairākas prasmju kvalitātes, 
kas īpaši atklājās ORKLA īstenošanas laikā. Projekta laikā 
Raimondai neeksistēja darba laiks, viņai jebkurā brīdī varēja 
piezvanīt un uzdot darba jautājumu, un Raimonda atsaucīgi 
palīdzēja rast atbildi. Raimonda nebaidās no piņķerīgākiem 
un sarežģītākiem darbiem, viņa ar pedantismu pieiet katra 
darba organizācijai tā, ka ir 200% pārliecība – darbs tiks 
paveikts veiksmīgi. Pēc objekta nodošanas ekspluatācijā un 
nodošanas pasūtītājam Raimonda ir atbildīgais speciālists, 
kurš konsultē pasūtītāju un apsaimniekotāju par ēkas eks-
pluatācijas niansēm. Raimonda iedziļinās un skaidro ne tikai 
pašas vadītos darbus, bet arī citus vispārceltnieciskos darbus 
un, kas ir izaicinošākais, arī inženiertīklos. Par to ir saņemtas 
vairākas pozitīvas atsauksmes arī no pasūtītāja. Uzņēmums 
uzskata, ka projekta īstenošanas laikā Raimonda izauga no 
darbu vadītāja iesācēja līdz būvlaukuma vadītājam ar dažām 
labām projekta vadītāja iemaņām.
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AtbalstaOrganizē

konference
ilgtspējība 
arhitektūrā, 
būvniecībā, 
dizainā

2023. gada  
4. septembrī Ogrē  
no 9.30 līdz14.00



ilgtspējība 
arhitektūrā, 
būvniecībā, 
dizainā 
2023

Termiņš pieteikumiem 2023. gada 7. jūlijs 
Konkursa nolikums – www.buvniekupadome.lv

ilgtspējīgākā ēka
ilgtspējīgākais labiekārtojums
ilgtspējīgākais projekts
ilgtspējīgākā studentu ideja

AtbalstaOrganizē

Būvniecības 
valsts kontroles birojs

Jau otro gadu – Baltijas mērogā!



MAIJA TRIKULE
Foto Bruno Kabucis.
Apavi bonbonshoes.eu

PLAUDE APPAREL 

TĒRPI SIEVIETĒM 

ARHITEKTŪRĀ UN 

BŪVNIECĪBĀ

Z
īmols Plaude Apparel piedāvā ilgtspējīgu un minimālis-
tisku, taču vienlaikus mūsdienīgu apģērbu ikdienai un 
svētkiem. Radīt apģērbu zīmolu dizaineri Kristīni Plaudi 
iedvesmo aktīva sieviete, kas katru dienu ir kustībā, kāda 
ir arī viņa pati. Dizaineres radītos tērpus raksturo tīras 

piegriezuma līnijas, augumam glaimojošs siluets, ilgtspējīgi 
materiāli, kā arī spēja pielāgoties sieviešu šī brīža dinamiskajai 
ikdienai. Apģērba līnija ir sievišķīga, mūsdienīga, taču vienlaikus 
funkcionāla. Zīmols klaji neseko modei, bet izceļ sievietes indivi-
dualitāti, kas ir modernas sievietes ikdienas vizītkarte. Sievietes 
personību neierobežo strikti piegriezti tērpi, un viņa novērtē 
sava ķermeņa labsajūtu, ko sniedz apģērba pieskāriens un tā 

valkāšanas ērtums.
Kaut arī pēc izglītības 

Kristīne ir interjera dizaine-
re, beigusi Latvijas Mākslas 
akadēmiju un šobrīd strādā 
būvniecības uzņēmumā 
Alerio Nordic, kaislība uz 
modi ir klātesoša. Ar ap-
ģērbu Kristīne darbojas jau 
desmit gadus, kopš ar part-
neri izveidoja zīmolu M50 
un tāda paša nosaukuma 

Kā apģērbu izvēlas  
būvniecībā strādājošās dāmas?

Strādāju arhitektu birojā, kā 
jau māksliniekiem, mums nav 
pienākuma vilkt kaut kādas 
īpašas korporatīvā stila drēbes, 
katrs izvēlas sev to, kas patīk. 
Tikai īpašos gadījumos, kad uz 
biroju nāk klients vai ir paredzēta 
tikšanās ar klientu ārpus biroja, 
cenšos izvēlēties vairāk formālā 
stila drēbes. Apģērbu ikdienai 
izvēlos atkarībā no dienas grafika 
un garastāvokļa. Svarīgi, lai 
primāri drēbes ir komfortablas, no 
dabīgiem materiāliem, bez lieliem 
uzrakstiem vai zīmējumiem. 
Lielākoties izvēlos gaišus toņus, 
lai kopējā tēlā nav vairāk par 2−3 
dažādām krāsām. Vismīļākā krāsa 
ir zila, no gaiši debesīgā līdz tumši 
zilam, kas tieši dominē Kristīnes 
kolekcijā, – atklāj viena no 
jaunās kolekcijas modelēm Jūlija 
Grivkova.

Arī Solvitas Kvites-Beltes 
aktīvajā ikdienā apģērbam 
ir nozīmīga loma. Regulāri 
jātiekas ar potenciālajiem 
un esošajiem klientiem un 
sadarbības partneriem, un tas 
prasa elegantu tēlu, jo piedod 
sarunām nopietnāku raksturu.
− Apģērbam jābūt ērtam, 
elegantam, mūsdienīgam, 
taču ar savu odziņu, jo tomēr 
strādāju radošā nozarē. Piekritu 
piedalīties Kristīnes Plaudes 
tērpu kolekcijā, jo abas esam 
no būvniecības nozares un 
Kristīnes radītie tērpi ir tieši 
tādi – gaumīgi un iedvesmojoši!

Zīmola Plaude Apparel 
radītāja dizainere 

Kristīne Plaude
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konceptveikalu Miera ielā, kur Kristīne bija atbildīga par veikala 
iekārtojumu un apģērbu dizainu.

Apģērba radīšanas procesā Kristīne velk paralēles ar interjera 
veidošanu. Radot interjeru, svarīgi ir atainot cilvēka iekšējo pa-
sauli telpā, bet, veidojot tērpu, izcelt sievietes personību. Apģērbā 
jāatspoguļojas sievietes emocijām, viņai jājūtas labi un pārliecinā-
ti, izceļot sievišķību. Tādu sievišķību, kas nepazūd ikdienas steigā 
un pienākumos, vienlaikus ļaujot justies ērti, atklāj Kristīne.

Tieši M50 paspārnē radās Kristīnes pirmie apģērba modeļi, kas 
ātri vien iemantoja pircēju atsaucību, un tas pamudināja attīstīt 
savu individuālo stilu un redzējumu ar jaunu personīgā zīmola no-
saukumu. Kad tika sākta apģērbu līnijas ražošana, abas uzņēmējas 
saprata, ka apģērbs un veikala koncepts darbotos labāk nekā divi 
neatkarīgi zīmoli, un 2018. gadā Kristīne sāk savu individuālo 
ceļu, radot zīmolu Plaude Apparel, kas aizvien tiek vērtēts atzinīgi.

Veidojot savu zīmolu, Kristīnei bija svarīgi, lai viss ir īsts, 
vēloties izcelt sievišķību praktiskā apģērbā bez liekām aizdares 
detaļām, izceļot auguma sievišķīgās aprises un reizē notušējot 
nepilnības. Viens no zīmola mērķiem ir samazināt nevajadzīgu 
apģērbu pārprodukciju un iegādi, tādēļ piedāvājumā ir tērpi ar 
tīrām piegriezuma līnijām, mūsdienīgu siluetu, bet vienlaikus 
ērti un viegli kombinējami savā starpā. Tādējādi iespējams radīt 
ilgtspējīgu garderobi, kas piemērota dažādām dzīves situācijām 
un kalpo ilgi.
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Veidojot zīmola identitāti, bija svarīgi iekļaut saikni ar 
autoru. Grafiskā mākslinieka priekšlikums bija apspēlēt zivs 
asti (uzvārds Plaude) kopā ar plaukstu, lai identitātei tiktu 
piešķirta arī starptautiska nozīme, jo vārds plaude vairākās 
svešvalodās nozīmē aplaudēt. Šo grafisko spēli ikdienas apģēr-
bos izmanto arī kā apdruku, − atklāj Kristīne.

Apģērbs tiek radīts Rīgā, Latvijā, pieredzējušu šuvēju vadī-
bā. Tērpos lielākoties tiek izmantota Eiropā ražota, kvalitatīva 
trikotāža, bet zīmola īpašā iezīme ir džinsa auduma izman-
tošana, kā arī zilā krāsa, kas komplimentē mūsu ziemeļnieku 
vēsajam ādas tonim.

Ar džinsu joprojām plaši strādā un eksperimentē daudzi 
augstās modes zīmoli. Jau gadu desmitiem tas neiziet no mo-
des. Turklāt tas ir ļoti ilgtspējīgs, valkājot mainās, un džinsa au-
duma tērps iegūst arvien jaunas nianses, un šķiet pat paradok-
sāli – jo vairāk tas ir novalkāts, jo lielāku vērtību iegūst. Izjūtot 
un sadzīvojot ar šī it kā neelastīgā, tradicionāli stīvā auduma 
dabu, zīmols Plaude Apparel parāda džinsa daudzpusību un 
unikalitāti. Džinss ir vienmēr aktuāls un mūsu laika apstāk-
ļiem piemērojams visās sezonās. Ikdienas garderobē sievietes 
parasti iekļauj klasiskās vērtības – džinsa bikses un jakas, taču 
nereti netiek pievērsta uzmanība, ka audums ir pateicīgs, lai no 
tā radītu arī kleitas, mēteļus un pat T kreklus.

Šajā pavasarī zīmols PLAUDE APPAREL atsāk 
savu darbību ar jaunu sparu, iepriecinot dāmas ar 
jaunu apģērbu kolekciju no lina.

Kā zināms, lins ir viens no ilgtspējīgākajiem materiāliem. 
Turklāt tas ir īpaši iecienīts dizainera profesijas pārstāvju vidū 
un piemērots mums kā ziemeļniekiem. Apģērbs no lina ir ērts, 
mīksts un patīkams un ļauj ādai elpot. Tas ir lieliski piemērots 
gan dinamiskām ikdienas gaitām, gan vasaras saulgriežu sa-
gaidīšanai. Kristīnes jaunās kolekcijas lina apģērbi ir mūsdie-
nīga piegriezuma un zīmolam raksturīgajā minimālisma stilā. 
Pircējiem tiek piedāvātas gan kleitas un svārki, gan krekli un 
bikses, gan gatavi tērpu komplekti. Apģērbi nopērkami  
www.plaudeapparel.lv.

Jaunā kolekcija radīta, iedvesmojoties no būvniecības 
nozarē strādājošām kolēģēm, kuras kļuvušas arī par tērpu mo-
delēm un jau pirmās paspējušas to iepazīt.

Vide Dizaina salons INSPIRA,  
K. Ulmaņa gatve 114/2, Rīga
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PIESAKI SAVU
KANDIDĀTI
FORUMAM – 
KONKURSAM!

ORGANIZĒ

NOLIKUMS
WWW.BUVNIEKUPADOME.LV

LĪDZ 2023. GADA 31. MAIJAM



KUR VAJADZĪGS 

SPĒRIENS SKUDRU 

PŪZNĪ JEB IMITĀCIJA 

PAR KOMPETENCES 

CELŠANU

K
ad notiek kāds incidents, paredzamākā reakcija ir komisiju di-
bināšana, jaunu birokrātisku punktu un pārbaužu gudrošana. 
Bet varbūt beidzot vajag rādīt priekšzīmi un sākt kārtīgi darīt 
ikdienas darbus tiem, kas sevi pozicionē kā galvenos nozares 
kompetences paaugstinātājus, izdod ētikas kodeksus, sertifi-

kātus utt.? Nesen Rīgā sagāzās māja, laimīgā kārtā cilvēkus neskarot. 
Varu teikt – arī turpmāk diemžēl kaut kas var sagāzties. Konkrēto 
gadījumu lai izmeklē kompetentās iestādes, bet viens no ilgtspējī-
gas kompetences pamatiem ir JĒGPILNA speciālistu tālākizglītība, 
lekcijas, uz kurām speciālisti paši vēlas doties un kuras pieprasītu 
darba devēji.

Nozare zina, ka galvenie sertifikātu izsniedzēji un pagarinātāji 
būvinženieriem ir Latvijas Būvinženieru savienība, bet, lai varētu 
sertificēties, nepieciešams savākt punktus par noklausītajiem kur-
siem. Kā viens no galvenajiem kursu sniedzējiem, kuru punktus LBS 
atzīst par derīgiem, ir SIA LBS-Konsultants.
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Konference Pilsētu kvartāli 
Latvija – Rīga – Tallina 2023

Sadarbībā arOrganizē

Atbalsta

no plkst. 9.00 ierašanās uz rīta kafiju

9.30 –10.00 Arhitektu tiesības un pienākumi. 
Zvērināta advokāte Ilze Kramiņa,  
Eversheds Sutherland Bitāns

10.00 –10.25 Tallinas kvartāli, apjomi un 
mērogi – aktīvas pilsētas pamats. Raul Järg, 
arhitekts, ilgstošs Igaunijas Arhitektūras centra 
vadītājs, šobrīd frīlansers.

10.25 –10.55 Konceptuālas izmaiņas moderno 
dzīvojamo kvartālu plānojumos. YIT pieredze.
Santa Skadiņa, Projektu attīstības direktore  
YIT Latvija SIA

10.55 –11.15 Funkcionāla un estētiska  
aizsardzība pret sauli. Māris Šeflers, pārdošanas 
vadītājs, 3M Latvija

11.15 –11.35 Siguldas pils kvartāls. Zane Gatere, 
Siguldas novada pašvaldības aģentūras Siguldas 
Attīstības aģentūra pilsētvides plānotāja, Gatis 
Konrāds, Siguldas novada pašvaldības Teritorijas 
attīstības pārvaldes Investīciju nodaļas vadītājs

11.35 –11.55 Creolink inovatīvi fasāžu risinājumi 
modernas un ilgtspējīgas arhitektūras 
vajadzībām. Rolandas Tukanas, Creolink produktu 
grupas vadītājs (Lietuva)

11.55 – 12.15 19. gs. būvētā rūpnieciskā Rīgas 
Piensaimnieka kvartāla atjaunošanas koncepts, 

ietverot jaunbūves un pārbūves (arhitekta 
A. Čepigusa projekts). Juris Barkāns, attīstītāja 
VPH Latvijas filiāles vadītājs, Juris Lūsis, projektu 
vadītājs.

12.15 –12.35 Efektīva mijiedarbība arhitektūras 
un būvkonstrukciju projektēšanas procesā. 
Artjoms Samarins, uzņēmuma Strandeck, kas īsteno 
apjomīgus jaunbūvju projektus visā Baltijā, vadītājs

12.35 –12.55 Eiropas fondu aktuālais 
finansējums, attiecināmais uz pašvaldībās 
realizējamām aktivitātēm.  
Ints Dālderis, finanšu ministra padomnieks

12.55 –13.15 Būtiskākās kļūdas pašvaldību 
īstenotajos būvobjektos. BVKB

13.15 –13.35 Rūpnieciska kvartāla atdzimšana 
Āgenskalnā, Pārslas ielā. Arhitekti Rita Laudere  
un Kārlis Lauders, Lauder Architects

13.35 –13.55 Vēsturiska kvartāla atjaunošana 
un restaurācija Jelgavā. Ēriks Cērpiņš, arhitekts, 
Anželika Jaunzema, Jelgavas reģionālā tūrisma 
centra Vecpilsētas ekspozīciju un apsaimniekošanas 
nodaļas vadītāja

13.55 –14.15 Latvijas vēsturisko pilsētu kvartāli: 
ģenēze, tradicijas un attīstība.  
Artūrs Lapiņš, PhD art, Arhitektoniskās  
izpētes grupa SIA, valdes priekšsēdētājs

2023. gada 8. jūnijā no 9.30 līdz14.30 
Kultūras centrā Siguldas Devons Siguldā, Pils ielā 10

Ieeja konferencē – 
bez maksas

Pieteikšanās Gunita Jansone,  
gunita.jansone@inbox.lv,  
29407147,  
Agrita Lūse,  
agrita.luse@gmail.com,  
28373794

Pogramma:



Uzziņai citāts no mājaslapas: SIA LBS-Konsultants ir profesio-
nāla, sabiedriska organizācija, kas izveidota ar mērķi sniegt visa 
veida inženierpakalpojumus un apmācības būvniecības nozarē, iz-
mantojot Latvijas Būvinženieru savienības intelektuālo potenciālu.

Nodomi jau jauki, bet vai šī organizācija patiešām darbojas 
būvinženieru SABIEDRĪBAS interesēs, ja jau sevi deklarē kā 
SABIEDRISKU organizāciju? Vai tas drīzāk nav tāds mierīgi jauks 
patvēruma kantoris jaukiem cīņubiedriem, kur labi nokāst nau-
diņu, nevis rūpes par inženieru kompetenci? Visi tak zinām, ka 
nevar būt nekas ienesīgāks par obligātu piespiedu (it kā brīvprā-
tīgu) maksu. 65 eiro maksā 1 tiešsaistes seminārs, abonements 5 
semināriem maksā 255 eiro, lektoru sarakstā pavīd arī kāds bēdīgi 
slavenajā Maxima gadījumā iesaistīts speciālists. Zinām arī, ka 
punktu vajag gana daudz, tāpēc garantētais ienākums no 1 speciā-
lista mērāms vairākos simtos.

Uzziņai no publiski pieejamiem datiem: SIA LBS-Konsultants 
apgrozījums 2021. g. bijis gandrīz 600 tūkstoši, algo 14 darbinie-
kus, administrācijas izmaksas 240 832 eiro. Par 2022. gadu šā 
gada maija vidū vēl nav publiski pieejamu datu.

Dati no publiski pieejamā LBS gada pārskata
Ieņēmumu un izdevumu pārskats (IIP)
Biedrības, nodibinājuma un arodbiedrības gada pārskats 
Reģistrācijas numurs 40008000225
Periods no 01.01.2022. līdz 31.12.2022.

 Posteņa nosaukums Rindas  Pārskata Iepriekšējā
  kods gada pārskata 
  gada beigās beigās

I. Biedru nauda, iestāšanās nauda  
un citas gadskārtējās iemaksas 10 14 285 16 679

II. Saņemtie ziedojumi un dāvinājumi 20 2 000 680
VI. Ieņēmumi no saimnieciskās darbības 60 104 765 967 924
VII. Citi ieņēmumi 70 721 090 867
VIII. Ieņēmumi kopā 80 842 140 986 150
IX. Izdevumi: 90 1 071 321 1 003 644
 3. Darba samaksa 130 34 919 37 344
 4. Sociālās apdrošināšanas  

un nodrošinājuma maksājumi 140 8 471 8 160
 5. Pamatlīdzekļu un nemateriālo  

ieguldījumu nolietojums un norakstīšana 150 2 047 10 625
 6. Citi izdevumi 160 1 025 884 947 515
 Saimnieciskās darbības izdevumi 160,1 134 879 947 515
 Deleģējuma līguma funkciju  

nodrošināšanas izdevumi 160.2 891 005 0
XI. Izdevumi kopā 250 1 071 321 1 003 644
XII. Ieņēmumu un izdevumu starpība 260 -229 181 -17 494

Šī publikācija tapa gan tāpēc, ka gana ilgu laiku no būvuzņē-
mējiem saņemam sūdzības par brīvprātīgi piespiedu sertifikātu 
pagarināšanas un uzturēšanas izmaksām, kā arī kursu kvalitāti, 
bet pamudinošais iemesls ir mācību kursu VEIDS, kas ieviesies pēc 
Covid − tiešsaiste. Ja jau visi zinām, ka skolēni Covid laikā tiešsais-
tē iemācījās krietni mazāk vai nemaz, jo ir grūti ilgstoši uztvert 
nopietnu saturu attālināti, tad kādus brīnumus gaidām no pieau-
gušajiem? Toties kursu organizatoriem labi – nav izdevumu par 
lielākām telpām, tēju, kafiju, arī lektoram nav jāatbild uz jautāju-
miem, kas rastos klātienē. Daļai klausītāju ar nav slikti: ja jau vajag 
sertifikātam, lai nu tur fonā kāds plātās, apdarīšu tikmēr visādus 
darbus. Kopumā  – brīnišķīgs liekulības paraugs: vieni izliekas, ka 
dara, bet naudiņa tikmēr ienāk, citi mīļā miera labad maksā. Jo 
sertifikātu izsniegšana un obligāto apmācību pārdošana ir varas 
instruments.

Uzziņai no publiski pieejamiem datiem par Latvijas Būvinženieru 
savienību: 2022. gadā ieņēmumi 842 140 eiro, toties izdevumi pāri 
miljonam – 1 071 321 eiro. 

Jautājums – kas tik ļoti vērtīgs izdarīts inženieriem par šiem 
milzu izdevumiem? Mēdz teikt – neskaiti naudu cita kabatā, bet, ja 
organizācija pozicionējas kā nozares ētikas galva un arī sabiedriska 
organizācija, tad KUR IR TAS VARENAIS PIENESUMS INŽENIERU 
SAIMEI? Ja par citu sakāmvārdu – neskaties uz skabargu cita acī, ja 
pašam baļķis −, tad BDCC organizētās konferences speciālisti var 
apmeklēt bez maksas, tās notiek klātienē un tiek rīkotas, meklējot 
atbalstītāju finansējumu, tikai punktus LBS gan par tām nedod. Vēl 
arguments: ja jau LBS un LBS-Konsultants ir tik daudz speciālistu, 
kas darbojas inženieru sabiedrības interesēs, tad pie labas pensijas 
esošie jau nu sabiedriskā kārtā ar ko varētu pasniegt.

Vēl viens jauks ieradums no Covid laikiem – LBS var apmeklēt, 
iepriekš pierakstoties, tāpat brīvā laikā ieskriet gribētājiem durvis 
būs slēgtas. Bet vai tas atkal inženieru interesēs? Organizācijas 
ērtību labad gan.

Vai sertifikācija garantē kompetenci? Kompetenci garantē 
izglītība, kas RTU un LBTU ir gana labā līmenī, pēc tam speciālistu 
ikdienas pieredze objektos un konkrētais ikdienā veicamā darba 
sarežģītības līmenis un paša vēlme. Jautājums – ko vērtīgu pieredzē-
jušam būvdarbu vadītājam var iemācīt teorētiķis? Atļaušos piebilst, 
ka būvdarbu vadītājiem uzlikt vēl kādu papildu birokrātisko slogu 
nav lietderīgi, jo radīsies būvdarbu vadītāju deficīts – jau tagad 
studenti, vasaru pastrādājot praksē būvuzņēmumā, atzīst, ka būv-
darbu veicējam būt ir smagi, iešu labāk pie pasūtītāja. Sertifikācijas 
seku rezultātā redzam arī šādu tendenci – daži sertificēti būvdarbu 
vadītāji tiek minēti kā atbildīgie uz brīnum daudzām būvtāfelēm. 
Bet mēs visi taču zinām, ka zem šiem visu paspējošiem reāli strādā 
citi. Arī liekulības paraugs.

Nu, cienījamie lasītāji, ko saņemsim par šo publikāciju – atzinī-
bas vai liekulīgi niknus uzbraucienus?
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Stils Gunita Jansone.  
Foto Madara Pumpure

NĀKAMAIS APSKATS 

AR RŪPĪGI ATLASĪTU 

INFORMĀCIJU UN 

ORIĢINĀLRAKSTIEM – 

AUGUSTA PIRMAJĀ PUSĒ.

ZEMENES UN ZIEDI IR LIELISKI 

SABIEDROTIE, LAI KARSTĀ JŪNIJA DIENĀ 

PATVERTOS ĒNAINĀ VIETĀ UN PĀRSKATĪTU 

KĀDU NO APSKATA ARHITEKTŪRA 

BŪVNIECĪBA DIZAINS 3 GADU LAIKĀ 

TAPUŠIEM 16 IZDEVUMIEM.

KRĀŠŅU UN DARBĪGU JUMS 

VASARU! 
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